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Z okazji zbliżających się Świąt
Wielkanocnych pragniemy złożyć
naszym Czytelnikom życzenia pełne
radości, nadziei i miłości. 
Niech zmartwychwstanie Chrystusa
napełni Wasze serca nadzieją na
lepsze jutro i przyniesie wewnętrzny
spokój oraz siłę do pokonywania
życiowych trudności. Niech ta radosna
okazja połączy Was w modlitwie,
dzieleniu się miłością oraz w duchu
wzajemnej życzliwości.
Niech te święta będą czasem refleksji 
i staną się podporą Waszego
rodzinnego życia. 
Życzymy wszystkim jaj przepięknie
malowanych, świąt słonecznie
roześmianych, a w poniedziałek dużo
wody, zdrowia, szczęścia oraz zgody.
Wesołych Świąt i mokrego dyngusa!
Redakcja

Zdrowych i wesołych świąt

Fo
t. 
pi
xa
ba
y.c
om



ww    1.04. 
1896 - przy obecnej ul. Kosynie-
rów Gdyńskich, uruchomiono
zakład wodociągowy i oddano
do użytku kanalizację uliczną. W
1958 r. powstało Miejskie
Przedsiębiorstwo Wodociągów i
Kanalizacji, dziś spółka PWiK.
ww    2.04. 
1973 - powstała orkiestra „Ode-
on”, jako Gorzowska Orkiestra
Kameralna istniała formalnie do
chwili powstania Filharmonii
Gorzowskiej w 2011 r. 
1976 - ruszyła produkcja w no-
wo zbudowanym Zakładzie Sto-
larki Budowlanej przy ul. Bie-
rzarina; po sprzedaży zakładów
duńskiej firmie w 2004 r. obiekt
popadł w ruinę i już nie istnieje. 
ww    4.04.
1945 - Piotr Wysocki (1898-
1985), wówczas jeszcze bur-
mistrz Gorzowa,  wysłał pierw-
sze  sprawozdanie z miasta: ...
Po zaznajomieniu się z miej-
scowymi stosunkami miasta
Landsberg, które liczyło około
60.000 mieszkańców, stwierdzo-
no wg nie rządowych danych, że
w mieście obecnie zamieszkuje
około 30.000 Niemców. Wskutek
działań wojennych została część
miasta przez pożary w 40%
zniszczona, przeważnie znisz-
czone zostały gmachy urzędowe,
jak starostwo, sąd okręgowy i
gmachy czyli gniazda partyjni-
ków niemieckich...
ww    5.04. 
2017 - na ul. Fabrycznej zainau-
gurowano Aleję Zwycięzców
Memoriału Edwarda Jancarza;
pierwsze tablice z odciskiem
dłoni odsłonili Patryk Dudek,
triumfator zawodów w 2016 r. i
Duńczyk Hans Nielsen, zwycięz-
ca z 1992 i 1997 r.
ww    6.04.
1990 - w ramach przygotowań
do pierwszych wyborów samo-
rządowych wojewódzki komisarz
wyborczy sędzia Krzysztof Cier-
koński (1949-2011) ustalił licz-
bę 45 mandatów w Radzie Miej-
skiej w Gorzowie i podzielił
miasto na 7 okręgów wybor-
czych, w których wybierano od 5
do 9 radnych.
ww    8.04. 
2004 - z okazji Światowego Dnia
Romów Poczta Polska wydała
kartę pocztową z wizerunkiem
Bronisławy Wajs-Papuszy, go-
rzowskiej poetki cygańskiej. 
2009 - na placu Grunwaldzkim
uruchomiono nową fontannę.
ww    9.04.
1984 - ks. bp Wilhelm Pluta po-
święcił kościół parafialny pw.
NMP Królowej Polski przy ul.
Żeromskiego. 
ww    10.04.
1945 - powstała Komenda Po-
wiatowa MO; pierwszym komen-
dantem był Mieczysław Czer-
wiecki (1910-1945).
ww    11.04.
2001 - z gorzowskiego studia
Poznańskiej TV nadano na żywo
pierwszy Teleskop Lubuski.
ww    12.04. 
1951 - utworzone zostały Gorzow-
skie Zakłady Włókien Sztucznych,
później ZWCh „Stilon”.
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Gorzowski Urz¹d Miasta
uruchomi³ procedurê wejœcia
do swoich budynków w towa-
rzystwie psa asystuj¹cego.
To specjalne psy, odpowied-
nio wyszkolone i oznaczone,
s³u¿¹ce jako przewodnicy
osób niewidomych lub niedo-
widz¹cych, osób poru-
szaj¹cych siê na wózkach -
te specjalizuj¹ siê w podno-
szeniu, podawaniu przedmio-
tów, otwieraniu drzwi i nacis-
kaniu przycisków. To tak¿e
psy sygnalizuj¹ce osobom
g³uchym lub niedos³ysz¹cym
Ÿród³o dŸwiêku i doprowa-
dzaj¹ce takie osoby do miejs-
ca ha³asu. Pies asystuj¹cy w
razie ataku choroby, np. epi-
lepsji, chorób serca, wyczu-
wa go, ostrzega w³aœciciela
lub inne osoby, umie te¿ za-
reagowaæ na sam atak.  

Jak informuje magistrat, o
planowanej wizycie z psem
asystuj¹cym najlepiej uprze-
dziæ dzwoni¹c na numer 95
7355 500 lub pisz¹c e-maila
na adres: kancela-
ria@um.gorzow.pl - nie jest
to obowi¹zkowe, zwiêksza

natomiast komfort obu stron,
kiedy urzêdnicy bêd¹ o wizy-
cie wiedzieli wczeœniej.

Przy wejœciu do budynków
zostan¹ umieszczone spe-
cjalne piktogramy, infor-
muj¹ce o mo¿liwoœci wejœcia
do œrodka z psem. Podczas

takiej wizyty osobie
niepe³nosprawnej bêdzie to-
warzyszy³ pracownik urzêdu,
który po jej zakoñczeniu od-
prowadzi j¹ do wyjœcia, a
tak¿e - je¿eli zajdzie taka po-
trzeba - pomo¿e opuœciæ bu-
dynek.  

O czym powinny wiedzieæ
osoby wybieraj¹ce siê za³at-
wiæ sprawy urzêdowe z
psem asystuj¹cym? Czwo-
ronóg musi byæ
wyposa¿ony w uprz¹¿ z wi-
docznym napisem „pies
asystuj¹cy”, natomiast oso-
ba niepe³nosprawna powin-
na posiadaæ certyfikat po-
twierdzaj¹cy status takiego
psa oraz zaœwiadczenie o
wykonaniu wymaganych
szczepieñ weterynaryjnych.
Pies nie musi byæ na smy-
czy i mieæ kagañca.

Nale¿y pamiêtaæ, ¿e
w³aœciciel odpowiada za
swojego psa i ponosi pe³n¹
odpowiedzialnoœæ za szko-
dy wyrz¹dzone na terenie
urzêdu. Natomiast inne
osoby przebywaj¹ce w tym
samym czasie w urzêdzie
powinny pamiêtaæ, ¿e psa
asystuj¹cego w ¿adnym
wypadku nie mo¿na g³as-
kaæ, dotykaæ, nie nale¿y
patrzeæ mu w oczy ani w
¿aden inny sposób rozpra-
szaæ w jego pracy. Uwaga
psa powinna byæ skupiona
tylko na osobie z niepe³nos-
prawnoœci¹, z któr¹ pracuje
- pies taki czêsto ma kami-
zelkê z napisem „Nie g³as-
kaæ - pracujê” lub „Nie za-
czepiaj mnie - jestem w
pracy”.
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Nie głaskać - on tu pracuje
Do gorzowskiego magistratu mo¿na ju¿ wejœæ z psem asystuj¹cym. Dotyczy to osób z niepe³nosprawnoœciami oraz
budynków urzêdu we wszystkich lokalizacjach. 

Pamiętajmy, że właściciel odpowiada za swojego psa 
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Na bazie koncepcji, jesz-
cze w tym roku powstanie
program funkcjonalno-u¿yt-
kowy, który pozwoli o ubie-
ganie siê o dofinansowanie
rewitalizacji ze œrodków unij-
nych, potem wy³onienie wy-
konawcy inwestycji i jej reali-
zacjê. Ca³y proces rewitaliza-
cji powinien zamkn¹æ siê w
trzech latach. Szczegó³y wy-
pracowanej przez konsorcjum
13 architektów zaprezentowa-
li architekci - Marta Bejnar
Bejnarowicz, Katarzyna Gu-
ca³³o oraz Marcin ¯urowski.

Inwestycja ma na celu do-
stosowanie do nowej funkcji

spo³eczno-kulturowej jako
zwieñczenie rewitalizacji
Parku Siemiradzkiego oraz
poprawê funkcjonalnoœci,

estetyki i bezpieczeñstwa w
centrum miasta. Ponadto in-
nym celem inwestycji jest
m.in.  modernizacja obiek-

tów i przestrzeni, organizacja
i spowolnienie ruchu ko³owe-
go w bezpoœrednim s¹siedz-
twie, po³¹czenie funkcjonalne
z s¹siednimi terenami pub-
licznymi i prywatnymi oraz
wykonanie elementów b³êkit-
no-zielonej infrastruktury.

W trybie prac powsta³o kil-
kanaœcie koncepcji,
zak³adaj¹cych ró¿ne warian-
ty. Do dalszego opracowania
wybrana zosta³a koncepcja,
któr¹ oparto na idei zacho-
wania formy schodów jako
spo³ecznie wa¿nego ele-
mentu to¿samoœci i powo-
jennej historii miasta, obiektu

ikonicznego w swoim
kszta³cie, z do³o¿eniem do
oryginalnej struktury
wspó³czesnych elementów
ma³ej architektury i zagospo-
darowania terenu, a tak¿e
uporz¹dkowania i zmoderni-
zowania placu i fontanny
przed schodami.

Szczegó³owe za³o¿enia kon-
cepcji, zakresu merytoryczne-
go zadania oraz sk³adu kon-
sorcjum architektów i konsul-
tantów, zaanga¿owanych w
jej przygotowanie koncepcji
przeczytacie na miejskiej stro-
nie um.gorzow.pl.

UM W GORZOWIE

Proces rewitalizacji potrwa trzy lata
W Urzêdzie Miasta zaprezentowano koncepcjê rewitalizacji Schodów Donik¹d.

Być może już za trzy lata doczekamy się nowej wersji
Schodów Donikąd
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Od kwietnia w obu gorzow-
skich domach pomocy
spo³ecznej zmieni³y siê œred-
nie koszty utrzymania miesz-
kañca. W DPS nr 1 przy uli-
cy Podmiejskiej-Bocznej jest
to kwota 8.863,22 z³ (dotych-
czas by³o to 8.113,69 z³), na-
tomiast w DPS nr 2 z fili¹
Dom w Po³owie Drogi przy
ulicy Walczaka jest to
8.786,05 z³ (do tej pory -

7.975,47 z³). Podwy¿ka wiêc
odpowiednio wynios³a 9,2
proc. i 10,6 proc. Nowe staw-
ki zosta³y ustalone zarz¹dze-
niem prezydenta miasta. 

Jak mówi Barbara
Ka³u¿na, dyrektor DPS nr 1,
na kwotê tê sk³adaj¹ siê:
koszty wy¿ywienia, œrodków
czystoœci, leków, energii,
ogrzewania, wywozu œmieci,
wyposa¿enia, niezbêdnych

napraw, wynagrodzeñ dla
pracowników. 

- Jest to koszt utrzymania
jednego mieszkañca domu.
Czym innym jest natomiast
op³ata, jak¹ wnosi mieszka-
niec, który tu przebywa. To
70 procent œwiadczenia,
które mu przys³uguje, jak
emerytura, renta czy inne-
go. 30 procent zostaje do
dyspozycji ka¿dej osoby.

To, co trzeba dop³aciæ, le¿y
zgodnie z Ustaw¹ o pomo-
cy spo³ecznej do samo-
rz¹du - wyjaœnia B.
Ka³u¿na.

Oprócz tego, pracownicy
socjalni Gorzowskiego Cen-
trum Pomocy Rodzinie, po
wywiadzie œrodowiskowym i
zbadaniu sytuacji finansowej
danej rodziny, ustalaj¹, czy i
jakie s¹ jej mo¿liwoœci

dop³aty do pobytu takiej oso-
by. 

Jak uspokaja dyrektor
DPS nr 1, mieszkañcom
nie brakuje podczas pobytu
niczego. Obecnie w dwóch
gorzowskich DPS-ach
przebywa ³¹cznie ponad
trzystu mieszkañców ( DPS
nr 1 - 236 osób, DPS nr 2 -
90).
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Rosną koszty utrzymania 
Obowi¹zuj¹ ju¿ nowe, wy¿sze stawki miesiêcznego utrzymania mieszkañca w gorzowskich domach pomocy spo³ecznej. I
nie s¹ to wcale takie ma³e.



ww    13.04.
1896 - z okazji swych 80 urodzin
Hermann Paucksch ofiarował
miastu środki na budowę fon-
tanny.
ww    15.04. 
1962 - drużyna Stali zadebiuto-
wała w I lidze na żużlu, przegry-
wając wyjazdowy mecz w Częs-
tochowie z „Włókniarzem”
35:42. 
ww    17.04. 
1989 - Energopol 5 rozpoczął
palowanie Warty pod budowę
wschodniej przeprawy mosto-
wej; Most Lubuski otwarto w
1999 r. 
1993 - bp Józef Michalik, od
1986 r. ordynariusz gorzowski,
który przeniósł swą siedzibę do
Zielonej Góry, został mianowa-
ny arcybiskupem metropolitą
przemyskim obrządku łacińskie-
go. 
ww    18.04.
2012 - otwarto nową galerię
„NoVa Park” na Zawarciu; była
to druga w mieście galeria
handlowa, wówczas największe
centrum handlowo-rozrywkowe
na Ziemi Lubuskiej.
ww    19.04. 
2004 - gorzowskie koszykarki z AZS
PWSZ po sześciu latach ponownie
awansowały do ekstraklasy. 
ww    20.04. 
1947 - na zakończenie Tygodnia
Ziem Odzyskanych w Gorzowie
odbył się 40-tysięczny wiec
mieszkańców Ziemi Lubuskiej z
udziałem Władysława Gomułki,
ówczesnego ministra Ziem Od-
zyskanych. 
ww    21.04. 
1989 - MRN ustaliła nazwy kil-
kunastu nowych ulic na tzw.
jednostce A Górczyna oraz na
Piaskach, powstały m.in. ul.
Dekerta, Dowbora Muśnickiego,
Komisji Edukacji Narodowej, a
także Aleja Odrodzenia Polski. 
2000 - siatkarze Stilonu zostali
wicemistrzami Polski. 
ww    22.04. 
2009 - obok przedszkola przy ul.
Wiejskiej posadzono pierwsze
drzewko renety landsberskiej.
1999 r. zm. Lucjan Leśniewski
(69 l.), dwukrotny komendant
hufca ZHP w Gorzowie
(19561957 i 1960-1973). 
ww    23.04.
1295 - w opisie granic pomiędzy
posiadłościami templariuszy i
margrabiów po raz pierwszy
określono zachodnią granicę zie-
mi gorzowskiej, wymieniając po
raz pierwszy wsie Mościce i Ka-
mień Wielki oraz Słońsk; była to
tradycyjna granica powiatu go-

KALENDARIUM
Kwiecień 2025

�3Kwiecień 2025 r. PROSTO Z MIASTA

r  e  k  l  a  m  a

- Wszystkie parametry go-
rzowskiej wody dostarczanej
z sieci wodoci¹gowej do
mieszkañ s¹ wysokiej jako-
œci, st¹d woda ta jest w pe³ni
zdatna do picia wprost z kra-
nu, bez stosowania dodatko-
wych filtrów - przekonuj¹ nas
w Przedsiêbiorstwie Wodo-
ci¹gów i Kanalizacji. Szefo-
stwo spó³ki szybko te¿ doda-
je, ¿e uzdatniona woda i co-
dzienne badania prowadzone
przez zak³adowe laborato-
rium to gwarant bezpieczeñ-
stwa jakoœci wody.

Pij wodę z kranu

Prezes PWiK Maciej Sy-
meryak przypomina, ¿e go-
rzowskie przedsiêbiorstwo
posiada prawie 900-kilomet-
row¹ sieæ wodoci¹gow¹. - To
odleg³oœæ z Gorzowa do Bru-
kseli - zauwa¿a i dodaje, ¿e
do tego dochodzi 713 km
sieci kanalizacyjnej.
Ca³oœci¹ zarz¹dza grupa 260
pracowników, bo tylu obecnie
jest zatrudnionych w spó³ce.

- Rocznie dostarczamy dla
mieszkañców Gorzowa i
gmin oœciennych prawie
szeœæ milionów metrów sze-
œciennych. Woda jest œwiet-
nej jakoœci, dlatego mo¿emy
j¹ œmia³o piæ i bêdziemy do
tego zachêcaæ w tym roku
naszych mieszkañców pod
has³em ,,Pij wodê z kranu’’ -
zaznacza prezes Symeryak,
dodaj¹c równoczeœnie, ¿e
koszt takiej wody jest kilka-
dziesi¹t razy ni¿szy od 
najtañszej butelkowanej w
markecie.

Gorzowskie wodoci¹gi licz¹
ju¿ prawie 130 lat, ale obec-
nie zarz¹dzaj¹ca wod¹ w
mieœcie spó³ka dzia³a od
1991 roku. 

- Mo¿na by³oby du¿o opo-
wiadaæ o naszej wodzie, ale
postaram siê pokrótce po-
wiedzieæ, sk¹d ona siê w
ogóle u nas bierze - mówi
Tomasz Surdacki, cz³onek
zarz¹du i dyrektor ds. tech-
nicznych w PWiK.

- Mamy piêæ Ÿróde³ wody -
kontynuuje. - Najwiêksze ujê-
cie znajduje siê w Siedlicach
i tam na dobê produkujemy

ponad 20 tysiêcy metrów
szeœciennych. Dalej mamy
ujêcie w K³odawie, centralne
przy ul. Kosynierów Gdyñ-
skich, w Maszewie i P³omy-
kowie. W pe³ni zaspokajamy
obecnie potrzeby naszych
klientów, równie¿ w szczycie
poboru wody na potrzeby
podlewania dzia³ek i ogród-
ków. Przedsiêbiorstwo jest
przygotowane, ¿eby zwiêk-
szyæ tak¿e produkcjê wody
dla prowadzonych inwestycji
gospodarczych w mieœcie.
Obecnie realizujemy wielolet-
ni plan dostosowania infra-
struktury, ¿eby mo¿na by³o
sprawnie podaæ wodê do bu-
dowanych stref ekonomicz-
nych - wyjaœnia. 

50 tysięcy badań rocznie

Dyrektor Surdacki t³umaczy
równie¿, ¿e ka¿de przedsiê-
biorstwo w Polsce zajmuj¹ce
siê produkcj¹ wody podlega
monitoringowi kontrolnemu
ze strony sanepidu. I jest to
pierwsze, najwa¿niejsze
w³aœciwie zewnêtrzne Ÿród³o
kontroli realizowanej wed³ug
przyjêtego harmonogramu.
Wszystkie wyniki z tego mo-
nitoringu s¹ na bie¿¹co publi-

kowane na stronie interneto-
wej PWiK.

- Do tego dochodzi monito-
ring wewnêtrzny, czyli sta³a
kontrola jakoœci wody realizo-
wana przez nasze laborato-
rium - mówi dalej Tomasz
Surdacki. - Praktycznie co-
dziennie kontrolujemy nasze
ujêcia wody, kilka razy w ty-
godniu sprawdzamy wszyst-
kie wa¿niejsze pompownie,
kilka razy w miesi¹cu kontro-
lujemy jakoœæ wody surowej.
W skali roku nasze laborato-
rium wykonuje ponad 50 tysiê-
cy jednostkowych badañ.
Sporadycznie zdarzaj¹ siê
problemy z jakoœci¹, to s¹ sy-
tuacje wyj¹tkowo rzadkie wy-
nikaj¹ce g³ównie z zanie-
czyszczeñ tzw. koñcówek
sieci. Trzeba je po prostu
czêœciej p³ukaæ - podkreœla.   

To nie kamień

Gorzowska woda znaj-
duj¹ca siê w kranie jest zali-
czana do nisko zmineralizo-
wanej i znajduje siê w grupie
wód pomiêdzy Ÿródlanymi a
mineralnymi. Posiada wszyst-
kie najwa¿niejsze pierwiastki
pro-zdrowotne, jakie powinna
posiadaæ dobra woda.  

- Powiem wprost, ¿e bardzo
du¿o wód Ÿródlanych czy mi-
neralnych znajduj¹cych siê w
obiegu detalicznym posiada
du¿o ni¿sze parametry od
naszej. Je¿eli chodzi o smak
to mówimy o subiektywnych
odczuciach, niektórzy sto-
suj¹ filtry, ¿eby dopasowaæ
sobie ten smak, ale jedno-
czeœnie wyp³ukuj¹ czêœæ
wa¿nych dla zdrowia pier-
wiastków. Natomiast nie zga-
dzam siê z opiniami, ¿e na-
sza woda posiada du¿o ka-
mienia. W przypadku naszej
wody s¹ to akurat pro-zdro-
wotne sk³adniki, pierwiastki,
które ludzki organizm potrze-
buje. Twardoœæ gorzowskiej
wody waha siê pomiêdzy
250-400 miligramów na litr
wêglanów wapnia przy do-
puszczalnej normie 500 mg.
Wody lecznice s¹ o znacznie
wiêkszej twardoœci - koñczy.

Nowa odsłona strony

PWiK otworzy³o now¹
stronê internetow¹ (pwik.go-
rzow.pl), do zagl¹dania której
zachêcamy wszystkich zain-
teresowanych. ZnaleŸæ tam
mo¿na nie tylko aktualnoœci,
informacje o inwestycjach i

przetargach, ale przede
wszystkim wa¿ne informacje
dotycz¹ce choæby awarii. Sa-
memu równie¿ mo¿na ju¿
zg³aszaæ problemy, je¿eli ta-
kowe w danej chwili siê poja-
wi¹. 

- W przypadku, jeœli ktoœ
tak¹ awariê bêdzie chcia³
zg³osiæ od razu zobaczy, czy
mo¿e ju¿ nad ni¹ pracujemy i
do kiedy ewentualnie po-
trwaj¹ te prace - mówi prezes
Maciej Symeryak.

Wszyscy, którzy posiadaj¹
konta w e-BOK mog¹ zamó-
wiæ sobie wysy³anie wiado-
moœci dotycz¹cych awarii na
telefon poprzez sms-a. Wy-
starczy tylko zalogowaæ siê
do e-BOK i dokonaæ odpo-
wiedniego zg³oszenia na
swoim koncie. 

Dodajmy równie¿, bo to
wiadomo równie¿ ze strony
internetowej, ¿e od po³owy
maja czeka nas podwy¿ka
wody z obecnych 6,79 z³ do
7,06 z³ za metr. Natomiast
odprowadzenie œcieków
bêdzie kosztowaæ 12,90 wo-
bec obecnych 12,54 z³. Mini-
malnie, o 36 groszy, wzro-
œnie te¿ abonament.

ROBERT BOROWY

Gorzowska woda mogłaby
popłynąć do Brukseli
Gorzowskie Przedsiêbiorstwo Wodoci¹gów i Kanalizacji rozpoczê³o kampaniê zachêcaj¹c¹ do spo¿ywania naszej
,,kranówki’’, która pod wieloma wzglêdami jest zdrowsza od wody kupowanej w sklepach w plastikowych butelkach.

- Pij gorzowską wodę, która jest smaczna i zdrowa - zachęcają naszych mieszkańców szefowie PWiK
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rzowskiego, obowiązująca do
1946 r.
1925 - ukończono projekt rozbu-
dowy budynku przy dzisiejszej
ulicy Sikorskiego 22 dla potrzeb
powiatowej kasy oszczędnościo-
wej, po wojnie siedziba NBP.
ww    24.04. 
1971 - powołana została filia
WSWF w Poznaniu, obecnie In-
stytut Wychowania Fizycznego
AWF 
1979 - Gorzów stał się miastem
stutysięcznym. 
ww    25.04.
1993 - na cmentarzu komunal-
nym odsłonięto pomnik pamięci
pomordowanych w l. 1939-
1956, ufundowany przez
Związek Sybiraków i Gorzowską
Rodzinę Katyńską,
2014 - w starej, odremontowa-
nej wozowni w Nadleśnictwie
Kłodawa otwarto „Korsaków-
kę”, dom pamięci Włodzimierza
Korsaka (1996-1973), pisarz,
myśliwego i podróżnika.
ww    26.04. 
2008 - po wygranej w Lesznie
koszykarki AZS PWSZ zajęły
trzecie miejsce w ekstraklasie,
zdobywając pierwszy medal MP
w historii gorzowskiej koszy-
kówki. 
ww    27.04. 
1958 - w miejscu dawnej „Café
Voley” i „Polonii” otwarta zos-
tała kawiarnia „Wenecja”,
założona przez Spółdzielnię
Usług Różnych; był to jeden z
najpopularniejszych lokali w
Gorzowie, nazwa nawiązywała
do werandy zbudowanej na pa-
lach nad rozlewiskiem
Kłodawki, lokal funkcjonował
do 1969 r. 
ww    28.04. 
2002 - premier Leszek Miller
wziął udział w otwarciu Centrum
Rehabilitacyjno-Sportowego
„Słowianka”. 
ww    29.04. 
1951 - ks. Edmund Nowicki, od-
sunięty przez władze administ-
rator diecezji gorzowskiej, mia-
nowany został przez papieża
Piusa XII koadiutorem niemiec-
kiego biskupa Gdańska M.
Spletta z prawem następstwa. 
1962 - na stadionie przy ul.
Śląskiej odbył się pierwszy
żużlowy mecz I-ligowy, w któ-
rym debiutująca w rozgrywkach
drużyna Stali uległa Sparcie
Wrocław 32:45. 
ww    30.04. 
1964 - w gorzowskim teatrze od-
była się premiera komedii Hie-
ronima Lubomirskiego „Don Al-
vares” w reż. Ireny Byrskiej, je-
dyny gorzowski spektakl
pokazany na żywo w telewizji;
rolę tytułową grał Witold An-
drzejewski, wówczas aktor teat-
ru, później kanonik i proboszcz
w Gorzowie 
1974 - uroczyście otwarto Park
Kopernika, który „Stilon” prze-
kazał miastu. 
2011 - piłkarze GKP rozegrali
swój ostatni mecz w I lidze,
przegrywając na własnym bois-
ku z KSZO Ostrowiec 1:2; na-
stępne mecze oddano walkowe-
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Niedziela, piêkne s³oñce,
idê do pracy i nagle zachwyt.
Bo oko ³owi odnowione, co
prawda jakiœ czas temu, ale
jednak, fasady. I zaczyna siê
bajka. Ogl¹danie detali, pat-
rzenie na ca³oœæ. Bo zwy-
czajnie osi¹gniêto piêkny
efekt. Ju¿ wiele razy pat-
rzy³am na te rewelacyjnie
odnowione fasady, ale za
ka¿dym razem one mnie
zwyczajnie zachwycaj¹. Nie
raz, nie dwa znajomi z lekka
siê uœmiechali, widz¹c mnie
stoj¹c¹ w niemym stuporze.
Stuporze, z tego oto zachwy-
tu. I nagle ¿al, ¿e mnie i mo-
jej wspólnoty jednak na razie
i chyba d³ugo na razie nie
bêdzie staæ na taki wydatek.

I znów dopada mnie myœl,
¿e coœ nie tak jest w plano-
waniu inwestycji miejskich.
Bo wydaje siê kasê na ¿u¿el
- co do którego ja nic nie
mam, ale uwa¿am, ¿e pry-
watny klub winien sam siê
utrzymywaæ. Planuje siê wy-
danie 30 milionów z³otych na
renowacjê Schodów Do-
nik¹d, co to ja uwa¿am za
marnotrawstwo kompletne.
Wyda³o siê olbrzymi¹ kasê,
w istocie chcia³abym dok³ad-
nie wiedzieæ, ile, na stra-
szyd³o pod tytu³em Prze-
mys³ówka. A przecie¿ choæ-
by u³amki tych kwot mog³y
zostaæ przekazane w³aœnie

na ratowanie Nowego Mias-
ta, na wspomo¿enie wspól-
notom w remontach tego, co
tak naprawdê stanowi o uro-
dzie miasta. Bo nielitoœciwe
oko urzêdników na
szczêœcie gapi siê w inn¹
stronê i nic tu na razie nie
wymyœla.

Myœlê, ¿e to by³by dobry
kierunek - opracowaæ miejski
plan rewitalizacji Nowego
Miasta, ale rzetelny, pro-
wadz¹cy do faktycznej rewi-
talizacji. Zreszt¹ dodam, ¿e
si³y wspólnot ju¿ mnóstwo
rzeczy zrobi³y. Teraz trzeba
im pomóc tylko dokoñczyæ.
Ja bêdê g³osowaæ na rad-
nych i prezydenta miasta,
którzy podejd¹ do tego pro-

blemu. Bo to jest kwestia,
któr¹ trzeba i warto
rozwi¹zaæ.

Warto podkreœliæ, ¿e tak¿e
Zak³ad Gospodarki Mieszka-
niowej nie ustaje w zdobywa-
niu pieniêdzy na rewitali-
zacjê tej¿e tkanki miasta. Od
kilku lat bowiem skutecznie
udaje siê mu zyskaæ dofinan-
sowanie ze œrodków ze-
wnêtrznych, jak choæby z
Banku Gospodarstwa Krajo-
wego, ale to ci¹gle jest ma³o.
Choæ z drugiej strony
dobrze, ¿e tyle. Bo tu ka¿dy
grosz, ka¿de wsparcie jest
potrzebne.

Dlatego te¿ powtórzê - po-
trzebny jest program wspar-
cia wspólnot. Nie finansowa-

nia w ca³oœci, ale wsparcia.
Jest bowiem wiele takich
wspólnot, które nijak nie
dadz¹ same rady. Po prostu
zwyczajnie nie bêd¹ mia³y
jak wzi¹æ kredytu, bo sp³ata
przekracza mo¿liwoœci finan-
sowe. Gdyby natomiast
uda³o siê opracowaæ taki
plan, ¿e magistrat ma mo¿li-
woœci i chêæ pomocy, to sam
proces rewitalizacji - odna-
wiania fasad poszed³by
szybciej. I Nowe Miasto zys-
ka³oby now¹ twarz, tak¹ jak
choæby Prenzlauer Berg w
Berlinie, do którego jest bliŸ-
niaczo podobny. 

Jakby ktoœ chcia³ siê na-
ocznie przekonaæ o czym ja
mówiê, to proponujê wy-
cieczkê w³aœnie do tej berliñ-
skiej dzielnicy. Przed zjedno-
czeniem Niemiec Prenzlauer
wygl¹da³ jak niektóre, nie-
tkniête w ¿aden sposób re-
montem ulice gorzowskiego
Nowego Miasta. Te¿ straszy³
ciemnymi, od³a¿¹cymi tynka-
mi, brudnymi klatkami scho-
dowymi. A teraz to jest jedna
z pere³ek stolicy zachodnie-
go s¹siada. Jedna z bardziej
klimatycznych dzielnic tego
fascynuj¹cego miasta, gdzie
mnóstwo ludzi pojawia siê
weekendami na jarmarkach
na ulicy Käte Kollwitz, bo jest
piêknie, smacznie i general-
nie ciekawie. No i jak ju¿ siê

ktoœ wybierze na Prenzlauer,
to niech popatrzy, jakimi
chodnikami siê tam chodzi,
jak siê dba o zieleñ, jak to
wszystko wygl¹da. Bo
mo¿na mieæ i ³adne
kawa³eczki miasta, ale wy-
starczy jakieœ nielitoœciwe
spojrzenie jakiegoœ urzêdni-
ka i mamy to, co nam uczy-
niono w ulicy We³niany Ry-
nek. A nie o takie jakoœci w
mieœcie z histori¹ ponad
700-letni¹ chodzi. I dlatego
te¿ uwa¿am, ¿e ktoœ powi-
nien karnie za zniszczenie
pejza¿u kulturowego odpo-
wiedzieæ.

Wiem, ¿e ka¿de finansowa-
nie czegokolwiek z miej-
skich, szerzej publicznych
pieniêdzy winno byæ czynio-
ne z najwy¿sz¹ ostro¿no-
œci¹. Ale jestem g³êboko
przekonana, ¿e w³aœnie takie
wydatki, takie wsparcie ma
sens. Z wielu przyczyn. Pod-
kreœlam z ca³¹ moc¹ - nie
chodzi o wyrêczanie kogo-
kolwiek, a o wsparcie.
M¹dre, potrzebne i na-
prawdê sensowne. A wów-
czas Nowe Miasto stanie siê
tym, czym Prenzaluer Berg
dla Berlina a Montmatre dla
Pary¿a. Per³¹ absolutn¹ i za-
chwycaj¹ca, bo tym do dru-
giej wojny by³o Nowe Miasto
dla Landsbergu.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

W kwestii wydatków miejskich będzie
Wystarczy przejść się po Armii Polskiej, aby zobaczyć, na czym polegała uroda Nowego Miasta. I uważam, że trzeba zrobić
wszystko, aby tę urodę przywrócić.

Przy ul. Armii Polskiej w Gorzowie są perełki, ale są też
kamienice wymagające szybkiej interwencji budowlanej. Co
na to władze miasta, radni i konserwatorzy zabytków?
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Dzieje siê sporo. Minister
Malepszak wpisuje do
Krajowego Programu Ko-
lejowego elektryfikacjê za-
chodniego odcinka
Ostbahn’u, czyli szlaku
pomiêdzy Kostrzynem a
Gorzowem. Wasz g³os -
petycja podpisana przed
1600 osób, któr¹ wiosn¹
2024 dowieŸliœmy na biur-
ko ministra, byæ mo¿e
sk³oni³ do refleksji. W pa-
kiecie ³¹cznica w Kostrzy-
nie, nowy most kolejowy w
Gorzowie oraz elektryfika-
cja odcinka pomiêdzy Go-
rzowem a Miêdzychodem.
Czêœciowo w ramach pro-
gramu Kolej Plus. Robi
wra¿enie. Pod warunkiem,
¿e w œlad za deklaracjami
zobaczymy pierwsz¹ wbit¹
³opatê.

Kolejn¹ obietnicê z³o¿y³ go-
rzowianom prezes Polregio.
Od maja bez odwo³anych
poci¹gów z powodu braku
taboru lub jego niesprawno-
œci. Program naprawczy fak-

tycznie przynosi pierwsze
efekty. Nie by³oby to mo¿liwe
bez zaanga¿owania koleja-
rzy na wszystkich szczeb-
lach zarz¹dzania. Od dyspo-
zytury po utrzymanie pojaz-

dów. Moim zdaniem obietni-
ca jest realna. Kolejne pojaz-
dy powracaj¹ z krzaków na
lubuskie tory.

Buduj¹ce s¹ tak¿e obietni-
ce marsza³ka Jab³oñskiego,
który deklaruje wsparcie dla
tzw. magistrali zachodniej,
jako jednego z warunków
rozwoju województwa. 

Nowa arteria po³¹czy³aby
Gorzów z Zielon¹ Gór¹
przez Miêdzyrzecz i Œwie-
bodzin, z wykorzystaniem
ju¿ istniej¹cych odcinków li-
nii 367 oraz 358. Obecny
czas przejazdu pomiêdzy
obiema lubuskimi stolicami
(przez Zb¹szynek) to œred-
nio 2 godziny 10 minut.
Konkurencyjny w porówna-
niu do przejazdu drog¹ eks-
presow¹ S3 nie jest. Jeœli
chcemy kolejowo zbli¿yæ

oba miasta, coœ z tym trze-
ba zrobiæ.

Now¹ trasê uwzglêdniono
w Planie Zagospodarowa-
nia Przestrzennego Woje-
wództwa Lubuskiego oraz w
Strategii Rozwoju Woje-
wództwa Lubskiego 2030,
co uwiarygadnia tê kon-
cepcjê.

Coœ w temacie rozbudowy
infrastruktury kolejowej
niew¹tpliwie drgnê³o. Czy na
tym drzewie obrodz¹ dorod-
ne gruszki, czy te¿ krynica
obietnic oka¿e siê ja³ow¹
wierzb¹? Czas poka¿e! Naj-
wy¿ej rozliczymy przy kolej-
nych wyborach, zamiast
gruszki daj¹c przy urnie…
klapsa.

ROBERT TRÊBOWICZ
FORUM INTERESÓW

KOMUNIKACYJNYCH GORZOWA

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Konkrety, czy kolejowe gruszki na wierzbie?
Ostatni czas to wysyp kolejowych aktów strzelistych. Deklaracje oraz obietnice obrodziły jak sierpniowe gruszki. Oby tylko
nie rosły na… wierzbie.

● czytaj na www.echogorzowa.pl – codziennie nowe informacje, opinie, komentarze ●

Ładny widok? Może kiedyś doczekamy się elektryfikacji
,,gorzowskiej’’ linii
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Urz¹d Miasta czeka ,,prze-
robienie” ponad stu takich
miejsc i udzielenie odpowie-
dzi na ka¿de zapytanie.

O tym, ¿e radny, mecenas
Jerzy Synowiec toczy walkê
o poprawê estetyki Gorzowa,
wiadomo nie od dziœ. Kilka lat
temu ukaza³ siê album, w któ-
rym znalaz³o siê sto ,,miejsc
wstydu” - by³y to obiekty nisz-
czej¹ce od lat, wal¹ce siê
p³oty, gara¿owiska, budki,
kioski. ¯eby dodaæ albumowi
pikanterii, radny sfotografo-
wa³ jedynie œródmieœcie Go-
rzowa - niechlubne obiekty
przy Warszawskiej, Teatral-
nej, £u¿yckiej, Walczaka,
Drzyma³y, Spichrzowej. 

Prezydent musi
odpowiedzieć

Do dziœ uda³o siê, jak za-
pewnia Jerzy Synowiec,
uporz¹dkowaæ po³owê z
omawianych wówczas obiek-
tów. Ale walka radnego o es-
tetyczny Gorzów trwa od lat,
stosowne pytania trafia³y ju¿
w minionych latach podczas
sesji Rady Miasta do w³adz
Gorzowa.

Teraz radny przechodzi do
kolejnego etapu dzia³añ. Po-
za wydaniem kolejnego albu-
mu ze zdjêciami szpec¹cych
miasto budynków, od lutego
niemal codziennie do prezy-
denta wysy³a po jednej inter-
pelacji w sprawie
niszczej¹cych obiektów. Naj-
czêœciej w ka¿dej z nich s¹
dwa takie miejsca. Lokaliza-
cja, pytanie, zdjêcie. W pla-
nach radny ma wys³anie
przynajmniej 50 interpelacji,
czyli magistrat niejako na ta-
cy dostanie sto obiektów, któ-
re zdaniem radnego wyma-
gaj¹ interwencji. A - zgodnie
z ustaw¹ o samorz¹dzie
gminnym - prezydent musi na
interpelacje odpowiedzieæ.
Musi to zrobiæ w ci¹gu 14 dni,
jednak jeœli stopieñ skompli-
kowania sprawy tego wyma-
ga, wówczas szef miasta ma
wiêcej czasu. 

- A jak trzeba bêdzie, to
mam w zapasie kolejnych sto
miejsc. I jeszcze wiêcej, gdy
wyjdziemy dalej poza œród-
mieœcie - zapewnia radny Sy-
nowiec.

Można wymieniać, a
końca nie widać

Co jest w dotychczas otrzy-
manych przez magistrat inter-
pelacjach? Jak mówi rady, s¹
to te miejsca z albumu sprzed
kilku lat, które do dziœ nie do-
czeka³y siê ¿adnej interwen-
cji, ale i wiele innych. 

- Nie trzeba wychodziæ z sali
sesyjnej i ju¿ widzimy ruiny
dawnego ratusza, w którym
by³a komenda policji, dalej s¹
ruiny warsztatów policyjnych,
obok introligatornia, naprzeciw
plomba ze œmieciami, dalej wil-
la Herzoga, w prawo obraz
nêdzy i rozpaczy w postaci

pustej dzia³ki z wisz¹c¹ nie-
gdyœ reklam¹ obornika, w
drug¹ stronê - pusty dom towa-
rowy. Na odcinku stu kilkudzie-
siêciu metrów mamy kilkana-
œcie miejsc szpetoty i móg³bym
wymieniaæ dalej. W centrum,
gdzie siê nie ruszymy, ci¹gle s¹
podobne historie. Podwórka
wygl¹daj¹ce jak w czterdzie-
stym pi¹tym roku. Widok z
okna poci¹gu wje¿d¿aj¹cego
do Gorzowa jak po wojnie - wy-
licza zirytowany.

W interpelacjach ju¿
z³o¿onych jest kilka budyn-
ków przy Drzyma³y, jak cho-
æby Miejskie Centrum Kultury,
przy Walczaka (tzw. le¿akow-

nia i ruiny naprzeciw niej),
Kazimierza Wielkiego, Wy-
szyñskiego, Borowskiego
(dawny Sanepid), Kosynie-
rów Gdyñskich (dawny ,,Ga-
stronomik”), Teatralnej (bud-
ka dró¿nika, gara¿owisko),
Konstytucji 3 Maja, £u¿yckiej
(naprzeciw przedszkola), Ja-
gielloñczyka (dziki parking
ko³o Lubuskiego Urzêdu Wo-
jewódzkiego w Gorzowie),
Krasiñskiego (niezagospoda-
rowana ,,dziura” po wyburzo-
nym budynku socjalnym
,,Warty”), Chopina (gara¿owi-
sko powojskowe), Spichrzo-
wej (wie¿a ciœnieñ i jej okoli-
ce).

Jak mówi dalej mec. Syno-
wiec, to nie tylko budynki czy
obiekty, z którymi powinny
coœ zrobiæ w³adze miasta. To
tak¿e przydomowe ogrodze-
nia, p³oty czy podwórka, któ-
rych naprawa czy zadbanie o
wygl¹d powinny le¿eæ na ser-
cu mieszkaj¹cych tam osób.
A do tego nie trzeba du¿ych
nak³adów finansowych.

Najgorsze, w opinii radne-
go, jest to, ¿e obiekty oma-
wiane w interpelacjach nie s¹
zaniedbane w ostatnim cza-
sie, ale od lat dziesiêciu czy
kilkudziesiêciu. Podkreœla
nieskutecznoœæ Powiatowego
Inspektoratu Nadzoru Bu-
dowlanego, który ma na-
rzêdzia, by nakazaæ poprawê
estetyki, rozbiórkê czy wyko-
naæ inne dzia³ania, by nie do-
sz³o do tragedii. Taka wyda-
rzy³a siê w 2001 roku, gdy
pod wal¹cym siê murem Ÿle
zabezpieczonej rozbiórki ba-
raku zginê³y dwie osoby, w
tym by³y miejski radny Kazi-
mierz Kuœwik. Przebywanie
osób bezdomnych w wielu ta-
kich opuszczonych obiektach
jest czêste. A ka¿dy taki bu-
dynek to realne zagro¿enie i
dla nich, i przechodz¹cych w
ich pobli¿u gorzowian.    

Albumy wstydu dla
turystów?

Radny, sk³adaj¹c tak du¿¹
iloœæ interpelacji, ma dwa ce-
le - zwrócenie uwagi gorzo-
wian na to, ¿e to, co widz¹,
nie jest normalne, ¿e to szpe-
ci, a mo¿e wygl¹daæ ca³kiem
inaczej. 

- To s¹ brzydy, rozwaliny,
paskudztwa, warto interwe-
niowaæ, samemu siê za pew-
ne rzeczy zabraæ. Miasto nie
jest piêkne, a samo centrum
to ogromny wstyd, a tak nie
musi byæ. Robiê to z troski o
Gorzów - podkreœla. 

Zwraca uwagê ponadto na
rolê edukacji, by mieszkañcy
zauwa¿ali w ogóle rzeczy z³e,
mieli ich œwiadomoœæ i by
chcieli poprawiaæ swoje oto-
czenie. - Wszystko mo¿na,
tylko trzeba chcieæ - puentuje.

Drugim powodem dzia³añ
radnego jest przypominanie
w³adzom miasta, ¿e s¹ zobo-
wi¹zane nale¿ycie dbaæ  o

swoj¹ tkankê i by reagowa³y.
Jak mówi, skala zaniedbañ
jest zbyt du¿a. 

- Czy to normalne, byœmy
wydawali albumy wstydu?
Gdzieœ ktoœ takie rzeczy wy-
daje? Mo¿e powinniœmy to
rozdawaæ turystom?

Dodaje, ¿e magistrat powi-
nien wyznaczyæ urzêdnika do
zajêcia siê tym tematem. -
¯eby chodzi³, tropi³, ogl¹da³,
pisa³, mówi³, skar¿y³, to musi
przynieœæ efekty - przekonuje.  

Urząd zatroskany i wdzięczny

Urz¹d powoli odpowiada na
zapytania radnego. -
Pod³ama³em siê, kiedy zoba-
czy³em pierwsze odpowiedzi.
W ten sposób, w jaki urz¹d
odpowiedzia³, ¿e jak bêd¹
pieni¹dze, to prace zostan¹
wykonane, to wszystkie od-
powiedzi mo¿na zawrzeæ na
jednej kartce. Mnie serce bo-
li, jak czytam pisma urzêdni-
ków, którzy chyba nie lubi¹
Gorzowa, nie znaj¹ go. Jak
maj¹ mi tak pisaæ, to lepiej
niech nic nie robi¹. Bêdê dru-
kowa³ takie ciekawostki, jak
siê traktuje pisma - zapewnia.  

Urz¹d odnosi siê do ju¿ za-
rejestrowanych interpelacji.
S¹ to i odpowiedzi, ¿e ,,ze
wzglêdu na koniecznoœæ
uzyskania dodatkowych, nie-
zbêdnych informacji w spra-
wie, odpowiedŸ zostanie
przedstawiona w póŸnie-
jszym terminie”, ale i meryto-
ryczne, pokazuj¹ce, jaka jest
sytuacja danego obiektu i co
jest mo¿liwe do zrobienia w
takim przypadku.  

Nie brakuje tak¿e zapew-
nieñ, ¿e ,,dobry wizerunek
Gorzowa jest naszym wspól-
nym dobrem” oraz podziêko-
wañ za zainteresowanie,
troskê o bezpieczeñstwo i wy-
gl¹d naszego miasta (tu pod-
pisane przez wiceprezydenta
Jacka Szymankiewicza).

Wszystkie interpelacje, oprócz
kierowania ich do prezydenta
miasta, trafi¹ te¿ do inspektora
nadzoru budowlanego. 

MAJA SZANTER

PS. Wiêcej o gorzowskich
miejscach wstydu i interpela-
cjach radnego piszemy na
portalu Echo Gorzowa.pl
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Kamienice przy ul. Kosynierów Gdyńskich w większości
nigdy chyba nie przeszły generalnego remontu
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Na tyłach Centrum Edukacji Zawodowej i Biznesu. Może by
tak w ramach praktyk budowlanych go odnowić?
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Najważniejsze, żeby dobrze się bawić. A reszta? Jakoś to
będzie
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Są ich setki. Radny zaczyna od centrum
Codziennie jedna, w ka¿dej po dwa obiekty. Ka¿dego dnia gorzowski radny wysy³a interpelacje w sprawie niszczej¹cych budynków œródmieœcia.

Garażowisko przy ul. Teatralnej, bardzo dobrze widoczne dla wjeżdżających turystów
pociągiem do Gorzowa
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Ten budynek władze miasta mogą  codziennie ,,podziwiać’’ z prezydenckich foteli
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Zasada tej akcji jest prosta.
Konkretn¹ iloœæ odpadów
ka¿dy bêdzie móg³ wymieniæ
na bilety lub vouchery na
ró¿nego rodzaju wydarzenia
kulturalne, sportowe, do
miejsc rozrywki i lokali ga-
stronomicznych. Ale to nie
wszystko, bo jak zwraca
uwagê prezes INNEKO
£ukasz Marcinkiewicz,  ak-
cja ta odzwierciedla pozy-
tywne podejœcie do dzia³ania
na rzecz ochrony œrodowis-
ka. Ktoœ kiedyœ powiedzia³ o
tej akcji, ¿e ,,zbieranie œmie-
ci mo¿e bawiæ’’, z czym w
pe³ni zgadza siê nasz roz-
mówca.

- Gdy akcja zbierania œmie-
ci jest postrzegana jako coœ
wiêcej ni¿ tylko rutynowe za-
danie czy obowi¹zek, ludzie
mog¹ dostrzec w niej ele-
menty zabawy, wspólnoto-

woœci i satysfakcji - kontynu-
uje £ukasz Marcinkiewicz. -
Zmienia siê sposób myœlenia
o ochronie œrodowiska - za-
miast traktowaæ to jako nud-
ne czy k³opotliwe zadanie,
ludzie zaczynaj¹ dostrzegaæ
w nim wartoœæ i mo¿liwoœæ
spêdzenia czasu w przyjem-
ny sposób. Mo¿e to równie¿
pomóc w przyci¹gniêciu
wiêkszej liczby ludzi do ak-
tywnego uczestnictwa w
dzia³aniach proekologicz-
nych. Dodatkowo, jeœli taka
akcja jest organizowana w
formie imprezy lub wydarze-
nia spo³ecznego, mo¿e ona
przyci¹gaæ uczestników po-
przez dodatkowe atrakcje,
jak na przyk³ad konkursy,
wystêpy artystyczne czy pik-
niki, co dodaje aspekt zaba-
wy i integracji spo³ecznej -
uwa¿a.

Tegoroczne wydarzenie
odbêdzie siê 26 kwietnia na
placu Gorzowskiego Rynku
Hurtowego przy ul. Targo-
wej. Co trzeba zrobiæ, ¿eby
odebraæ jedn¹ z wielu na-
gród? 

Wystarczy, ¿e przyniesiesz
(do wyboru): 20 puszek alu-
miniowych, 20 butelek plasti-
kowych, 3 kg makulatury, 3
sztuki ma³ego sprzêtu RTV-
AGD (np., suszarka, klawia-
tura, mikser), 1 sztukê
du¿ego sprzêtu RTV-AGD
(np., lodówka, telewizor,
komputer), a bilet bêdzie
Twój. 

- Chodzi o promowanie
ekologicznych nawyków.
Podczas wydarzenia oprócz
stoisk odbioru surowców, za-
pewniamy liczne atrakcje,
gdzie ka¿dy znajdzie coœ dla
siebie.  Ka¿dego roku mamy

wysok¹ frekwencjê. Zapra-
szamy 26 kwietnia. Przynie-
œcie odpady, a my damy
Wam vouchery - zachêca
prezes INNEKO.

- Dziêki zaanga¿owaniu
wielu partnerów mo¿emy
wspólnie szerzyæ œwiado-
moœæ ekologiczn¹ i promo-
waæ dobre nawyki w naszym
lokalnym spo³eczeñstwie. Ju¿
od 11 lat prowadzimy tê sku-
teczn¹ edukacjê ekologiczn¹
w zakresie pozyskiwania su-
rowców i segregacji odpadów. 

Œmia³o mówimy skuteczn¹,
gdy¿ co roku przybywa
uczestników imprezy, zwiêk-
sza siê te¿ liczba pozyskiwa-
nych przez nas odpadów -
dodaje Monika Piaskowska,
dyrektor Dzia³u Marketingu w
INNEKO. 

W akcjê zaanga¿owane s¹
miejskie spó³ki, placówki

oœwiatowe, instytucje kultury,
kluby sportowe, lokalni
przedsiêbiorcy i firmy. 

W tym roku akcja przepro-
wadzona bêdzie w formie pik-
niku, pe³nego muzyki, ró¿ne-
go rodzaju warsztatów oraz
konkursów z nagrodami! Nie
zabraknie ciekawych stoisk
partnerów INNEKO oraz at-
rakcji dla najm³odszych.

Uczestnicy bêd¹ mogli m.in.,
wykonaæ w³asn¹ ekologiczn¹
torbê, zrobiæ  i zabraæ ze sob¹
las w szkle, pomalowaæ ka-
mienie, wykonaæ figurkê w
technice makramy. Najm³od-
szym bêd¹ malowane buzie,
nieco starsi „wykrêc¹” sobie
zdrowy sok na energorowe-
rze, czy przygotuj¹ uniwersal-
ny œrodek do czyszczenia. 

Ponadto odbêdzie siê fina³
wyj¹tkowego konkursu mo-
dowego Recykling Fashion

Show, który wy³oni najlepszy
projekt kreacji z odpadów. 

- Nasza akcja to równie¿
okazja, aby pokazaæ miesz-
kañcom, ¿e przedmiotom,
które wydaj¹ siê bezu¿ytecz-
ne, mo¿na daæ drugie ¿ycie -
dodaje Monika Piaskowska. 

Daj¹c bilety w zamian za
odpady, organizatorzy chc¹
uœwiadomiæ, ¿e nie jest to
nagroda za dostarczenie
œmieci lecz transakcja wy-
mienna. Elektroodpady maj¹
swoj¹ wartoœæ dla œrodowis-
ka i gospodarki. I to niema³¹.

Tradycyjnie patronat nad te-
goroczn¹ akcj¹ obj¹³ prezydent
Gorzowa Jacek Wójcicki. Na
plac przy GRH zapraszamy 26
kwietnia w godzinach od 11.00
do 15.00. W puli nagród jest a¿
3 tysi¹ce biletów, wybór wiêc
jest bardzo szeroki. 

RB
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Wymień Odpady na Kulturalne Wypady
Spó³ka INNEKO tradycyjnie w kwietniu zaprasza na akcjê Wymieñ Odpady na Kulturalne Wypady. Bêdzie to ju¿ jedenasta edycja tego wydarzenia.

Wystarczy przynieść 20 puszek aluminiowych i mamy już bilecik na wybrane wydarzenie
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… druga po odbiór wybranych wejściówek
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To nie wszystko. Dla dzieci czekają różnego rodzaju warsztaty
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Pamiętajmy, zawsze czekają nas dwie kolejki. Pierwsza do przekazania odpadów…
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Okazj¹ do podsumowañ
by³a wizyta minister zdrowia
Izabeli Leszczyny. 

- Dziêkujê, ¿e maj¹ pañ-
stwo tê determinacjê i od-
dzia³ kardiochirurgii powsta³.
Jestem pewna, ¿e to bêdzie
naprawdê dobra kardiochi-
rurgia  - mówi³a minister pod-
czas spotkania w Wielospe-
cjalistycznym Szpitalu Woje-
wódzkim w Gorzowie Wlkp. 

Izabela Leszczyna przyj-
rza³a siê pracy lecznicy,
szczególnie  kliniki hema-
tologii, i razem z w³adza-
mi województwa oraz
w³adzami miasta wziê³a
udzia³ w uroczystoœci
wrêczenia oznaczeñ pañ-
stwowych - Br¹zowych
Krzy¿y Zas³ugi - pracow-
nikom szpitala.

Symbolicznym momentem
by³o ods³oniêcie tablicy upa-
miêtniaj¹cej pi¹t¹ rocznic¹
utworzenia jednoimiennego
szpitala zakaŸnego, który da³
pocz¹tek walki z pandemi¹
COVID-19. W uroczystoœci
wziê³a te¿ udzia³ wicemar-
sza³ek Sejmu RP Monika
Wielichowska. 

Wieczorem zarz¹d szpitala
zaprosi³ pracowników i goœci
na uroczystoœæ w gorzow-
skim Teatrze im. J. Osterwy.
To za kolei by³a okazja do
podziêkowañ za wsparcie
wieloletnich starañ o kontrakt
dla oddzia³u kardiochirurgii.
Ze sceny prezesi szpitala
Jerzy Ostrouch i Robert
Surowiec dziêkowali m.in.
wicemarsza³ek Sejmu Moni-
ce Wielichowskiej, mar-

sza³kowi Senatu 10. kadencji
senatorowi Tomaszowi
Grodzkiemu, senatorowi
W³adys³awowi Komarnic-
kiemu, pos³ance Krystynie
Sibiñskiej i marsza³kowi wo-
jewództwa Marcinowi
Jab³oñskiemu. 

Ostatnim akcentem œwiêto-
wania by³a wizyta przedstawi-
ciela Biura Rzecznika Praw
Pacjenta. Jakub Adamski,
dyrektor Departamentu Stra-
tegii i Dzia³añ Systemowych,
przekaza³ symboliczne god³o
projektu ,,Wymagaj jakoœci”,
realizowanego przez Rzecz-
nika Praw Pacjenta i Centrum
Monitorowania Jakoœci w
Ochronie Zdrowia. Do tej po-
ry przyznano je zaledwie 24
szpitalom w kraju.  

WSZW W GORZOWIE
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Lekarze, pielęgniarki i pracownicy administracji szpitala zostali odznaczeni Brązowym Krzyżem Zasługi w obecności m.in. wice-
marszałek Sejmu Moniki Wielichowskiej i minister zdrowia Izabeli Leszczyny. Odznaczenia wręczył wicewojewoda Maciej Siwicki
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Ze sceny Teatru Osterwy prezesi szpitala Robert Surowiec i Jerzy Ostrouch dziękowali za
pomoc w staraniach o kardiochirurgię. Podziękowanie odebrali m.in. marszałek Senatu
minionej kadencji Tomasz Grodzki, wicemarszałek Sejmu Monika Wielichowska, marszałek
województwa Marcin Jabłoński, poseł Krystyna Sibińska i senator Władysław Komarnicki 

Uroczystość w teatrze była też okazją do podziękowania wyróżniającym się pracownikom
szpitala: lekarzom, pielęgniarkom i pracownikom administracji

Minister zdrowia Izabela Leszczyna i prezes szpitala Jerzy Ostrouch wspólnie odsłonili tabli-
ce upamiętniającą walkę z pandemią COVID-19

Tablica pamięci ofiar COVIDU stanęła przed ośrodkiem
radioterapii

Szpital wspominał  i świętował
Odznaczenia dla pracowników, tablica upamiêtniaj¹ca walkê z pandemi¹ i podziêkowania za kardiochirurgiê - ostatnie dni w szpitalu up³ynê³y pod
znakiem uroczystoœci. 
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- Ju¿ trochê czasu
minê³o, ale chcia³abym
jeszcze powróciæ do oce-
ny 2024 roku. Jaki on by³
dla ksi¹¿nicy?

- Przede wszystkim posta-
wiliœmy na zakupy ksi¹¿ek,
bo to jest podstawowe zada-
nie biblioteki. U nas zakup
ksi¹¿ek jest na œrednim po-
ziomie, ale zadowalaj¹cym,
mimo ró¿nych k³opotów i
trudnoœci w ogóle w finan-
sowaniu kultury. Mo¿emy
pochwaliæ siê zakupem na
poziomie nieco powy¿ej
dziewiêciu ksi¹¿ek na 100
mieszkañców Gorzowa. Ten
wspó³czynnik powinien
przekraczaæ 10 pozycji na
100 mieszkañców. Przypo-
mnê tylko, ¿e w roku 2022
ten wspó³czynnik u nas
osi¹gn¹³ parametr 18 na
100. Choæ to by³o, to my
ca³y czas d¹¿ymy do tego
parametru. 
- Co poza?
- W ubieg³ym roku skupili-

œmy siê tak¿e na tworzeniu
planów inwestycyjno-moder-
nizacyjno-remontowych w
naszej Bibliotece.
- Co to znaczy?
- Planowanie prac przy wy-

korzystaniu Krajowego Pla-
nu Odbudowy. Pierwszy
plan zwi¹zany jest termomo-
dernizacj¹ Biblioteki, drugi
to modernizacja naszej auli,
która ma ju¿ 20 lat. Czeka
nas w³aœciwie wymiana
wszystkiego. A trzeci plan
dotyczy planowania uniwer-
salnego, czyli takiego, które
stworzy mo¿liwoœci korzys-
tania z biblioteki, naszych
zasobów, równie¿ osobom
ze szczególnymi potrzeba-
mi.
- Dla przyk³adu?
- Dla przyk³adu nie tylko

chodzi o osoby, na przyk³ad,

problemami w poruszaniu
siê, czy osobami
niedos³ysz¹cymi, lub niedo-
widz¹cymi, ale te¿ z osoba-
mi, które ca³y czas kontro-
luj¹ zegar. Maj¹ potrzebê,
aby w zasiêgu ich wzroku
by³ zegar. 
- Naprawdê? S¹ ludzie o
takich potrzebach?

- S¹, s¹. Odbyliœmy spe-
cjalne warsztaty, specjalne
szkolenia. Na tej bazie po-
wsta³a strategia i koncepcja,
jak dostosowaæ Bibliotekê,
aby w³aœnie by³a przyjazna
dla wszystkich osób, które
maj¹ ró¿ne, szczególne po-
trzeby. Dla przyk³adu - pro-
blemem mo¿e byæ samo
wejœcie do budynku. Okazu-
je siê, wisi tam zbyt wiele
plakatów informuj¹cych o
wydarzeniach. Zdaniem au-
dytora, z którym odbyliœmy
spacer, one powinny byæ
dalej. Inna rzecz - ma³e

pomieszczenia. Na
szczêœcie w naszym bu-
dynku nie mamy ma³ych
pomieszczeñ - choæby toa-
let.
- Nigdy nie przypusz-
cza³am, ¿e biblioteka musi
mierzyæ te¿ z takimi pro-
blemami.

- Jak siê okaza³o, musi.
Kolejna rzecz w tej kwestii,
to sfera informatyczna, czyli
nasza strona internetowa.
Trzeba j¹ przekonstruowaæ,
¿eby mo¿na by³o sobie na
przyk³ad powiêkszaæ
czcionkê, ¿eby tekst mo¿na
by³o odczytaæ przy u¿yciu
specjalnych nak³adek. I ta-
kie te¿ rzeczy przed nami w
tym roku czekaj¹. 
- Wróæmy zatem do
ksi¹¿ek. W bibliotece od-
by³o siê w ubieg³ym roku
mnóstwo wydarzeñ lite-
rackich i oko³oliterac-
kich…

- Tak, dok³adnie. Ró¿nych
wydarzeñ kulturalnych mieli-
œmy w zesz³ym roku, ponad
1000, a uczestników by³o
prawie 30 tysiêcy. Zatem
skala by³a spora. Oczywi-
œcie, ca³a nasza dzia³alnoœæ
kulturalna to jest te¿ bardzo
wa¿ny element, o którym ja
do tej pory nie mówi³em.
Wydaje siê on na tyle oczy-
wisty, ¿e jakoœ specjalnie
nie trzeba o tym mówiæ.
Ca³y czas jednak pracujemy
nad naszym programem.
Imprezy kulturalne ju¿ siê
odbywaj¹ i mo¿e powiem,
co nowego. Chcemy
wzmocniæ nasze sta³e punk-
ty, czyli imprezy cykliczne,
na przyk³ad Lubuski Festi-
wal S³owa, na który zapra-
szamy przede wszystkim
znanych aktorów, znanych
lektorów, znanych autorów i
autorki. Staramy siê ca³y
czas ten festiwal poszerzyæ.

Uda³o nam siê ju¿ w kilku
edycjach dokonaæ tego, ¿e
ten festiwal by³ dwudniowy.
Teraz chcemy rozpocz¹æ
wspó³pracê z nowymi part-
nerami i na przyk³ad ju¿ siê
rysuje taka wspó³praca z
gorzowskim Teatrem Mos-
tów. To ciekawa pozarz¹do-
wa inicjatywa. 
- Macie przecie¿ ju¿
pierwsze kroki wspó³pra-
cy za sob¹.

- Tak. Teatr Mostów mia³ u
nas w grudniu czytanie per-
formatywne i chcielibyœmy
tê formê nadal rozwijaæ,
w³aœnie przy okazji Lubu-
skiego Festiwalu S³owa. Za-
le¿y nam, aby pojawia³y siê
nie tylko nazwiska z War-
szawy, Krakowa, ale te¿ aby
w³aœnie uczestniczyli w tym
wydarzeniu jako twórcy na-
si, lokalni twórcy. 
- Ubieg³y rok to te¿ wy-
dawnictwa.

- Te¿ wydawnictwa. Uka-
za³o siê kilkanaœcie pozycji.
Zaczêliœmy nawet tworzyæ
plan wydawniczy na ten rok,
ale to jest tak, ¿e jak autor
napisze - to bêdzie. W
ka¿dym razie, o czym chcê
szczególnie wspomnieæ, w
ubieg³ym roku wydaliœmy
ksi¹¿kê Grzegorza Urbanka
,,Bastion niemczyzny na
Nowym Pograniczu. Powiat
miêdzyrzecki w latach 1918-
1939’’. To doktorat autora,
ksi¹¿ka jest nominowana do
Lubuskiego Wawrzynu Nau-
kowego. Warto dodaæ, ¿e to
jest doktorat pana Grzego-
rza Urbanka. I jest to pierw-
sza ksi¹¿ka naukowa syg-
nowana przez  nasz¹ biblio-
tekê. 
- By³o o planach,
ksi¹¿kach i innych rze-
czach, czyli coœ dla do-
ros³ych. A co dla dzieci?

- A dla dzieci mamy sta³e
imprezy, które odbywaj¹ siê
w filiach dzieciêcych. Od
dwóch lat mamy oddzia³
dzieciêcy w nowej lokaliza-
cji, tutaj w budynku
g³ównym, w nowym po-
mieszczeniu, które ma po-
nad 500 m kwadratowych.
Sam mia³em okazjê przeko-
naæ siê, kiedy osobiœcie
oprowadza³em grupê dzieci
ze Szko³y Podstawowej w
Ciecierzycach, ¿e to by³
strza³ w dziesi¹tkê. Bo dzie-
ci przede wszystkim uwiel-
biaj¹ w bibliotece biegaæ,
skakaæ i siê poruszaæ, a
przy tym braæ ksi¹¿kê do
rêki. Oczywiœcie ca³y czas
te¿ kupujemy nowoœci dla
najm³odszych. 
- Rok 2025 zosta³
og³oszony Rokiem Kultury
w mieœcie. Jak ksi¹¿nica
wpisuje siê w ten rok?

- Dla mnie najwa¿niejszym
elementem roku kultury jest
to, ¿e o kulturze wreszcie
rozmawiamy, co najmniej
dwa razy w miesi¹cu w dys-
kusjach organizowanych
przez ró¿ne organizacje,
podmioty, radnych, miasto.
Czasami s³yszê, ¿e dyskutu-
jemy du¿o i co z tego wyni-
ka. A ja uwa¿am, ¿e to jest
konieczne. No i istotne jest,
¿ebyœmy siê nie skupiali tyl-
ko na jednej, du¿ej imprezie,
a zobaczyli, ¿e tych dzia³añ
jest bardzo du¿o, s¹ bardzo
ró¿ne, s¹ dla ró¿nych grup,
dla ró¿nych odbiorców. Tym
bardziej jest to wa¿ne, bo
bywaj¹ imprezy, na które
przychodzi piêæ osób, cza-
sami 10, a czasami 100 czy
200. To w³aœnie walor na-
szego miasta, ¿e mamy tak
ró¿norodne dzia³ania, tylko
musimy je pokazywaæ.
- Dziêkujê za rozmowê. 

Tych działań jest bardzo dużo,
są bardzo różne
Z S³awomirem Szenwaldem, dyrektorem Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej im. Zbigniewa Herberta, rozmawia Renata Ochwat

- Najważniejszym elementem roku kultury jest to, że o kulturze wreszcie rozmawiamy - cie-
szy się dyrektor Sławomir Szenwald
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- Pobyt w zak³adzie kar-
nym wiêkszoœci osób koja-
rzy siê z siedzeniem i ,,nic-
nierobieniem”. S³usznie?

- W ka¿dym zak³adzie kar-
nym, oprócz odbywania przez
osadzonych kary, prowadzi
siê programy readaptacyjne z
ró¿nych zakresów, na
przyk³ad przeciwdzia³ania za-
chowaniom prokryminalnym,
profilaktyki uzale¿nieñ, prze-
ciwdzia³ania przemocy i agre-
sji, czy dla osadzonych z
d³ugim terminem do koñca
kary. Wszystko zale¿y od po-
pulacji osadzonych i koniecz-
noœci przepracowania kon-
kretnych deficytów.
- To s¹ programy ogólno-
polskie?

- Mamy programy standary-
zowane, ale te¿ autorskie,
tworzone przez wychowaw-
ców. U nas na przyk³ad - dla
ojców, ale i jest program
zwi¹zany z upraw¹ roœlin.
- Pani pracuje w oddziale
terapeutycznym. Co to za
oddzia³?

- W zak³adzie karnym pra-
cujê od czternastu lat, nato-
miast na oddziale terapeu-
tycznym zaczê³am drugi rok.
Jest to oddzia³ dla skazanych
uzale¿nionych od alkoholu i
miejsce dla trzydziestu dwóch
osadzonych. Mamy dwie edy-
cje, ka¿da dla szesnastu ska-
zanych, którzy wymieniaj¹ siê
co trzy miesi¹ce, bo tyle trwa
taka terapia. Kierowani s¹ tu
ludzie z ca³ej Polski, a ³¹czy
ich problem uzale¿nienia.
Wyroki maj¹ natomiast za
ró¿ne sprawy i s¹ w ró¿nym
przedziale wiekowym.
- Ile jest takich oddzia³ów
terapeutycznych w pol-
skich zak³adach karnych?

- Dla uzale¿nionych od alko-
holu trzydzieœci cztery, a dla
uzale¿nionych od narkotyków
dwadzieœcia.
- A ile jest zak³adów kar-
nych w Polsce?

- Ponad sto jednostek peni-
tencjarnych - zak³adów kar-
nych i aresztów œledczych.
Ze wzglêdu na du¿¹ iloœæ
osób uzale¿nionych s¹ wiêc
kolejki przyjêæ do oddzia³u.
Kieruj¹c osadzonych do te-
rapii bierze siê pod uwagê
termin koñca kary w taki
sposób, aby osoba taka
zd¹¿y³a odbyæ terapiê. Uza-
le¿nienie czêsto jest jej
g³ównym problemem, powo-
duj¹cym konflikty z prawem,
na przyk³ad kradzie¿e, bójki,
przemoc wobec bliskich, wy-
padki komunikacyjne. Je¿eli
chcemy mówiæ o resocjaliza-
cji, skupiamy siê na proble-
mie pierwotnym, czyli uza-
le¿nieniu.

- Jak podchodz¹ osadzeni
do terapii?

- Niektórzy korzystaj¹ z pro-
gramu, bo maj¹ wewnêtrzn¹
motywacjê - mam ju¿ dosyæ,
chcê siê zmieniæ, co ja robiê
bliskim i sobie, nie chcê ju¿
piæ. Takich osób jest jednak
ma³o. Wiêkszoœæ ma moty-
wacjê zewnêtrzn¹, czyli na-
ciska na nich rodzina czy wy-
chowawca - spróbuj, idŸ na
terapiê, zawalcz o siebie,
mo¿e póŸniej dostaniesz
przepustkê, znajdziesz pracê.
Taka metoda kija i marchew-
ki. Czêsto u takich osób do-
chodzi w trakcie terapii do
zmiany wewnêtrznej. Na po-
cz¹tku nie widz¹ w ogóle, ¿e
maj¹ problem alkoholowy.
Pij¹ przecie¿ jak wszyscy...
- Czyli na pocz¹tek eduka-
cja?

- Tak, pokazanie, czym jest
uzale¿nienie od alkoholu,
zbudowanie to¿samoœci oso-
by z problemem alkoholo-
wym, uœwiadomienie, ¿e go
ma i ¿e trzeba to przepraco-
waæ. Je¿eli nam siê to uda,
mamy pierwszy sukces.
Wówczas mo¿na z tak¹
osob¹ pog³êbiaæ terapiê i za-
siaæ w niej ziarenko, by po
wyjœciu na wolnoœæ chcia³a
kontynuowaæ pracê nad oso-
bist¹ zmian¹.
- Czemu ma s³u¿yæ pani
autorski program ,,Na po-
cz¹tek” i dlaczego tak go
pani nazwa³a?

- Zamierzeniem by³o poka-
zanie osadzonym konstruk-
tywnych mo¿liwoœci spêdza-
nia czasu wolnego. Wzbu-
dzenie w nich woli zmiany
dotychczasowych zachowañ i
zbudowanie lecz¹cych relacji
z zespo³em terapeutycznym.
Przecie¿ wielu z osadzonych
mia³o wczeœniej pasje, ale al-
kohol je im odebra³ i sam sta³
siê pasj¹. Stracili moc i ener-

giê, by robiæ coœ dla siebie.
Chcia³am te¿ im pokazaæ, ¿e
nawet, jeœli nie mieli zaintere-
sowañ, mog¹ ich poszukiwaæ.
Dlatego  nazwa programu -
na pocz¹tek nowego ¿ycia
maj¹ nowe szanse, mo¿liwo-
œci, perspektywy.
- Co robicie w ramach pro-
gramu?

- Mamy wyjœcia poza teren
zak³adu karnego. Niektórzy
opuszczaj¹ wiêzienne mury
pierwszy raz po kilku mie-
si¹cach czy latach izolacji.
Oczywiœcie, nie wszyscy
mog¹ wychodziæ, s¹ to osoby,
które gwarantuj¹ w³aœciw¹
postawê, bêd¹ wykazywa³y
siê du¿¹ samodyscyplin¹ i
kultur¹ osobist¹. Zanim
wyjd¹, podejmujemy wiele
dzia³añ sprawdzaj¹cych.
- Gdzie wychodzicie?
- Przede wszystkim traktuje-

my te wyjœcia jako uzupe³nie-
nie pracy terapeutycznej na
terenie zak³adu. Chodzimy na
warsztaty kulinarne. Niektó-
rzy gotuj¹ pierwszy raz - ma-
my tu i dwudziestolatków, i
szeœædziesiêciolatków. I
zmierzaj¹ siê na przyk³ad z ri-
sotto, w teorii trudnym, ale jak
szef kuchni poka¿e, okazuje
siê proste. I potem jeden z
dwudziestolatków mówi, ¿e
jak wyjdzie na wolnoœæ, to
zrobi mamie w podziêce. Raz
w tygodniu wychodzimy do
Dyskusyjnego Klubu Filmo-
wego.
- Jak takie wyjœcie siê od-
bywa?

- To nie jest tak, ¿e idziemy,
siadamy, ogl¹damy film i wra-
camy. Pani Iwona Bartnicka
wybiera nam filmy indywidual-
nie, z bardzo ró¿norodn¹ te-
matyk¹, dostosowane do po-
trzeb terapii. Ogl¹damy, póŸ-
niej siadamy w innej sali i
wspólnie omawiamy film.
Czasem te dyskusje trwaj¹
godzinê, pó³torej, a nieraz i

ca³¹ drogê powrotn¹ do
zak³adu.
- Co pani zdaniem daj¹ ta-
kie seanse?

- Ucz¹ otwartoœci, kultural-
nej dyskusji, szanowania roz-
mówcy i innego zdania. Nie
ma obra¿ania, przekleñstw.
Tam naprawdê s¹ czêsto
przemyœlenia na wysokim po-
ziomie. To tak¿e nauka inne-
go sposobu ogl¹dania filmów,
nie na zasadzie - poszli, zjedli
popcorn, popili col¹ i wracaj¹.
Mo¿e zaowocuje to w przy-
sz³oœci, by po filmie móc i
chcieæ o nim podyskutowaæ.
- Filmy w DKF s¹ zarezer-
wowane tylko dla was?

- Najczêœciej tak, chodzimy
do po³udnia, ale w ubieg³ym
roku byliœmy te¿ trzy razy na
wieczornych seansach, z
otwart¹ dyskusj¹ w³¹cznie.
Raz by³ to film dokumentalny
o ch³opakach z poprawczaka.
Publicznoœæ by³a nasza. Po-
prawczak - zak³ad karny,
zbli¿ony klimat. By³ re¿yser fil-
mu. I bardzo du¿o pytañ od
wolnoœciowej publicznoœci,
osadzeni nie wstydzili siê,
sk¹d s¹, dzielili siê spo-
strze¿eniami. W jakiœ sposób
poczuli siê docenieni.
- Wartoœæ dodana?
- My tu, w zak³adzie karnym,

czêsto jesteœmy osobami,
które doceniaj¹ tych ludzi
pierwszy raz w ich ¿yciu.
Czêsto mamy osadzonych,
którzy jako dzieci byli - jak ja
mówiê ,,dzieæmi instytucji” -
domów dziecka, rodzin za-
stêpczych, zak³adów popraw-
czych, oœrodków wychowaw-
czych, rodzin dysfunkcyjnych.
Nikt nigdy ich nie doceni³, a tu
siê to zmienia i przez to zmie-
nia równie¿ tych ludzi. Trzeba
te naczynia nape³niaæ.
- Co jeszcze robicie poza
murami wiêzienia?

- Mamy wyjœcia do teatru,
na piknik profilaktyczny, w

planach s¹ tak¿e spotkania w
poradni uzale¿nieñ, aby po
odbyciu kary ci ludzie wie-
dzieli, jak sobie mo¿na po-
móc, ¿eby nie wstydzili siê
szukaæ tej pomocy. Tak na-
prawdê ogranicza nas tylko
wyobraŸnia. Mam ju¿ kolejne
pomys³y i plany.
- Jak technicznie odbywa
siê takie wyjœcie poza
zak³ad karny? Jesteœmy
prawie w Wawrowie, do
miasta jest kawa³ek...

- Mo¿emy jeŸdziæ autobusa-
mi MZK, ale na ogó³, w kilka,
kilkanaœcie osób przemiesz-
czamy siê pieszo, ¿eby osa-
dzeni mieli ruch, ale i do-
œwiadczali namiastki wolno-
œci. Nikt nie zrozumie
wolnoœci, jeœli nigdy jej nie
straci³. A oni siê ciesz¹, ¿e id¹
chodnikiem, ¿e po drodze jest
drzewo, inni ludzie - to jest
du¿a wartoœæ. S¹ to wyjœcia
bezpieczne dla innych - nie
zabieramy osób, które spra-
wiaj¹ problemy dyscyplinarne
czy maj¹ d³ugie terminy do
koñca kary. Obserwujemy
wczeœniej osadzonych. Dla
nich takie wyjœcia s¹ form¹
nagrody. Inaczej patrz¹ póŸ-
niej te¿ na mundur, bo wyjœcia
zmniejszaj¹ dystans i mur miê-
dzy nami. Osadzeni widz¹, ¿e
mog¹ przedstawiæ swoje zda-
nie, zwierzyæ siê. Zaczynaj¹
widzieæ, ¿e my nie jesteœmy
tylko od trzymania ich w ce-
lach, ale naprawdê chcemy
pomóc.
- Na tym te¿ polega reso-
cjalizacja?

- Tak, odbycie kary to jedno,
ale ona kiedyœ siê skoñczy i
co wtedy? Po co jest ta kara?
Tak¿e po to, ¿eby zresocjali-
zowaæ, jak najbardziej przy-
wróciæ do ¿ycia w spo³eczeñ-
stwie, ¿eby taki cz³owiek nie
wraca³ do starych nawyków,
zachowañ i stylu ¿ycia. Na
tym te¿ przecie¿ mo¿e sko-
rzystaæ spo³eczeñstwo, rodzi-
ny, s¹siedzi.
- Zetknê³a siê pani nie-
dawno z zarzutami, a nawet
hejtem, ¿e wiêŸniowie
chodz¹ do kina za
pieni¹dze podatników. Jak
finansowany jest program
w zakresie wyjœæ?

- Programu nie finansuj¹ po-
datnicy. Istnieje Fundusz Po-
mocy Pokrzywdzonym i Po-
mocy Postpenitencjarnej. Od
wszystkich osadzonych w
ca³ym kraju, którzy s¹ zatrud-
nieni, pobieranych jest z wy-
nagrodzenia siedem procent.
W ten sposób zasilany jest
fundusz, dziêki któremu jest
mo¿liwa realizacja koszto-
wych programów, czyli odby-
wa siê to ze œrodków finanso-

wych, które gromadz¹ sami
osadzeni.
- Ma pani informacje
zwrotne, na ile wasze
dzia³ania przynosz¹ efekty
póŸniej, gdy osadzeni s¹
ju¿ na wolnoœci?

- Zdarza siê, choæ bardzo
rzadko. Nieraz pisz¹ do nas
listy, potrafi¹ zadzwoniæ, ale
to pojedyncze przypadki.
Choæ bywaj¹ wzruszaj¹ce i
daj¹ce nadziejê.
- Na przyk³ad?
- Przy DKF krêc¹ siê bez-

domne koty, pracownicy po-
stawili im budkê, dokarmiaj¹
je. W ubieg³ym roku tak inten-
sywnie tam chodziliœmy,
wiosn¹ i latem siedzieliœmy
na ³awkach, obserwowaliœmy
te koty, dyskutuj¹c o filmach.
Mieliœmy takiego osadzone-
go, który by³ z dalekich stron
Polski, koñczy³ karê w sobotê.
I zanim poszed³ na PKP, po-
szed³ do DKF, po³o¿y³ piêæ-
dziesi¹t z³otych i powiedzia³
do pañ, ¿e to na karmê dla
kotów. To jest efekt, cz³owiek
siê uwra¿liwi³, pojawi³a siê
empatia, szansa na zmianê.
Warto w siebie uwierzyæ.
- Ka¿dy, nawet pojedyn-
czy taki przypadek uzasad-
nia sens resocjalizacji?

- Tak, bo nie jest tak, ¿e
wszyscy wyjd¹ st¹d odmie-
nieni, ale je¿eli choæby czêœæ
postanowi zmieniæ swoje
¿ycie, to na wolnoœci
poci¹gnie za sob¹ innych al-
bo odetnie siê od z³ych
wp³ywów. Mo¿e dziêki temu
jakaœ rodzina odetchnie, dzie-
ci dostan¹ inne, dobre czy
lepsze wzorce. To jest kwint-
esencja odbywania kary po-
zbawienia wolnoœci. Ta zmia-
na w nich. Nie zawsze siê to
udaje, ale trzeba próbowaæ.
- Co mówi¹ przed wyj-
œciem?

- Pytamy nieraz, jak bêd¹
¿yæ po wyjœciu. Przekonuj¹,
¿e koñcz¹ z piciem. Wtedy
pytam - kolegom odmówisz?
Odegrajmy scenkê, co
bêdzie, gdy poczujesz na-
cisk, presjê, namawianie. I
odgrywamy. To uczy koniecz-
nej asertywnoœci. W zak³ad-
zie ³atwo jest nie piæ, bo tu
nie ma alkoholu. Ich prawdzi-
wa walka zaczyna siê wtedy,
gdy wychodz¹. A nasz¹
misj¹ jest to, by ich wypo-
sa¿yæ w jak najlepsz¹
wiedzê, umiejêtnoœci i chêci,
¿eby - jak ju¿ ten diabe³ek
si¹dzie na ramieniu i bêdzie
namawia³ - umieli odmówiæ,
pójœæ po pomoc do terapeuty
czy niepij¹cego przyjaciela,
odci¹æ siê od tego, co ich gu-
bi.
- Dziêkujê za rozmowê.

Nie każdy wyjdzie odmieniony,
ale warto próbować
Z por. Kamil¹ Zieliñsk¹, wychowawc¹ z Zak³adu Karnego w Gorzowie, rozmawia Maja Szanter

- Od wszystkich osadzonych w całym kraju, którzy są zatrudnieni, pobieranych jest z wyna-
grodzenia siedem procent - mówi por. Kamila Zielińska
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Tradycj¹ Wielkanocy jest
przygotowanie w Wielk¹ So-
botê tzw. „œwiêconki”, tj.
koszyczka, w którym powin-
ny znaleŸæ siê pokarmy za-
pewniaj¹ce wg tradycji zdro-
wie, pomyœlnoœæ i dobrobyt
w kolejnym roku. Pocz¹tki
œwiêcenia pokarmów siêgaj¹
VIII wieku, a w Polsce odno-
towano je dopiero w XIV stu-
leciu. Pocz¹tkowo „œwi-
êconkê” stanowi³ tylko pie-
czony chlebowy baranek,
jednak póŸniej zwiêkszono
iloœæ pokarmów o ser, mas³o,
ryby, olej, pokarmy miêsne,
ciasto, a nawet wino. Do ka-
nonu „œwiêconki” do³¹czono
jaja i pozosta³e pokarmy np.
wyroby czekoladowe (jajecz-
ka, zaj¹czki, kurczaczki).

Tradycyjny koszyczek wiel-
kanocny dekorowano buksz-
panem, ga³¹zkami borówki
lub wiosennymi kwiatami.
Wyk³ada siê go  bia³¹ ser-
wetk¹, na któr¹ uk³ada siê
pokarmy przygotowane do
œwiecenia i nakrywa równie¿
bia³¹ serwetk¹. Tradycyjn¹
„œwiêconkê” nadal powinny
stanowiæ produkty o szcze-
gólnej symbolice jak: chleb,
baranek, jaja, wêdlina,
chrzan, sól, pieprz, mas³o,
miód czy oliwa.
Chleb, symbolizuj¹cy cia³o

Chrystusa, ma zapewniæ do-
brobyt i pomyœlnoœæ w kolej-
nym roku. Najlepiej, aby by³
samodzielnie upieczony,
wieloziarnisty lub pszenny
posypany kminkiem lub ma-
kiem czy sezamem. Obecnie
dostêpne s¹ w sprzeda¿y
malutkie chlebki przeznaczo-
ne tylko do œwiêconki, cho-
cia¿ mo¿na te¿ w³o¿yæ do
koszyczka kilka kromek z
chleba. 

Figurka baranka (upieczo-
ny z ciasta,  z masy cukro-
wej lub czekolady) symboli-
zuje Zmartwychwsta³ego
Chrystusa i jest symbolem
pokory i ³agodnoœci. W nie-
których domach na wielka-
nocnym stole stawiany jest
baranek z uformowanego
mas³a lub z œmietany 36%.
Jaja to symbol odradzaj¹ce-
go siê ¿ycia zapewniaj¹cego
p³odnoœæ,  przygotowane z
jaj kurzych w formie pisanek,
kraszanek, drapanek lub ry-
sowanek. 
Wêdlina to symbol zdro-

wia, dostatku i zamo¿noœci.
Mo¿e ni¹ byæ szynka lub
wianek wiejskiej kie³baski
uwêdzonej w dymie z owo-
cowych drzew i z ja³owca.
Mo¿na równie¿ do koszycz-
ka w³o¿yæ kawa³ek boczku,
s³oniny czy polêdwicy. 

Chrzan symbolizuje si³ê i
fizyczn¹ krzepê. Powinien
byæ w formie korzenia, ale
mo¿e byæ starty i umieszczo-
ny w maleñkim pojemniczku. 
Sól to symbol prostoty

¿ycia, posiadaj¹ca moc za-
chowania od zepsucia i w
tradycji odstraszania wszel-
kiego z³a. 
Pieprz czarny symbolizuje

gorzkie zio³a. 
Miód jest symbolem s³ody-

czy, a w po³¹czeniu z mle-
kiem jest symbolem dostat-
ku, bogactwa i obfitoœci. 
Ser symbolizuje zawart¹

przyjaŸñ miêdzy cz³owie-
kiem, a si³ami przyrody.
Mo¿e byæ zrobiony zarówno
z mleka krowiego, owczego
lub koziego. 

Natomiast ciasto symboli-
zuje umiejêtnoœci i dosko-
na³oœci. Najlepiej, aby by³o
domowym wypiekiem w for-
mie baby wielkanocnej,
ma³ych babeczek lub bu³ecz-
ki dro¿d¿owej.

Pokarmami ze „œwiêconki”
dzielimy siê z bliskimi pod-
czas uroczystego œniadania
w Wielkanocny poranek.
Œniadanie to powinno siê od-
bywaæ przy nakrytym bia³ym
obrusem i œwi¹tecznie ude-
korowanym stole. Powinny
byæ œwie¿e kwiaty, bazie,
rze¿ucha, m³ode pêdy
kie³kuj¹cego owsa czy
bukszpan, które tworz¹ wio-
senny klimat. Œniadanie
Wielkanocne rozpoczyna
siê najczêœciej modlitw¹ i
dzieleniem œwiêconymi jaja-
mi (pokrojonymi na æwiartki
posypanymi sol¹ i piep-
rzem) oraz pozosta³¹ zawar-
toœci¹ œwiêconki i sk³adamy
bliskim najserdeczniejsze
¿yczenia w radosnej atmos-
ferze.

W wielu polskich domach
tradycyjn¹ pierwsz¹ potraw¹
spo¿ywan¹ podczas wielka-
nocnego œniadania jest
¿urek przygotowywany na
zakwasie lub barszcz bia³y
z dodatkiem gotowanej b¹dŸ
pieczonej bia³ej kie³basy i
oczywiœcie z pokrojonymi ja-
jami. W niektórych regionach
kraju  spo¿ywa siê zupê
chrzanow¹,  równie¿ z jajem
i bia³¹ kie³bas¹. Na œwi¹tecz-
nym stole znajduj¹ siê nie
tylko pokarmy ze œwiêconki;
s¹ zupy, jaja przyrz¹dzane
na ró¿ne sposoby, ale rów-
nie¿ miêsa podawane na
zimno i na ciep³o. Na zimno
najczêœciej serwuje siê
pasztety (z dziczyzny, dro-
biu), rolady, schaby fasze-
rowane i/lub w galarecie,
pieczenie oraz aromatycz-
nie pachn¹ce szynki (parzo-
ne lub pieczone) czy wêdzo-
ne kie³basy. Na ciep³o ser-
wuje siê w niektórych
domach pieczone prosiê fa-
szerowane kasz¹ gryczan¹ z
chrzanem z czerwon¹ pi-
sank¹ w pysku, jagniêcinê
(jako odpowiednik biblijnego
baranka), udziec barani z
sosem miêtowym, cielêcinê
duszon¹, zrazy wo³owe oraz
pieczony drób.

Potrawy wielkanocne poda-
wane s¹ z dodatkami takimi
jak: chrzan, æwik³a,
majonez, sosy (np.: tatarski)
i/lub ¿urawina. Dodatkami
ozdabiaj¹cymi potrawy s¹
przyprawy kojarz¹ce siê z
wiosn¹ takie jak: rozmaryn,
rze¿ucha, koperek, szczy-
piorek czy natka pietrusz-
ki. Na Wielkanoc wielu do-
mach tradycyjnie wypieka
siê samodzielnie pieczywo:
w formie okr¹g³ych lub
pod³u¿nych bu³ek, plecio-

nek, rogalików z makiem,
kminkiem lub sezamem. Wy-
pieka siê równie¿ charakte-
rystyczne ciasta: wysokie i
lukrowane baby dro¿d¿owe
(szafranowe, piaskowe), ma-
zurki na kruchym spodzie z
ró¿norodnymi masami
(orzechow¹, migda³ow¹, kaj-
makow¹, figow¹, daktylow¹,
czekoladow¹) i udekorowa-
nymi bakaliami (mieszanin¹
rodzynek, moreli, fig, œliwek)
oraz konfitur¹. Ponadto do
tradycyjnych wypieków wiel-
kanocnych zalicza siê
ko³acze, keksy, torty, mar-
cepanowe ciasteczka oraz w
niektórych regionach kraju
pascha ze s³odkiego sera
ucieranego z ¿ó³tkami i de-
korowanego bakaliami.

Najwiêksz¹ wartoœæ ener-
getyczn¹ (kalorycznoœæ)
maj¹ ciasta (400-700
kcal/100g) oraz miêsne pie-
czenie w zale¿noœci od ga-
tunku miêsa (145-380
kcal/100g), a najmniejsz¹
zupy z jajem i/lub bia³¹
kie³bas¹ (71-220 kcal/100g).
Dobrym Ÿród³em bia³ka z
dañ wielkanocnych s¹ miê-
sa, wêdliny, pasztety i jaja
(13,7g - 35,1 g/100g). Dla
osób z chorobami sercowo-
naczyniowymi i zaburzenia-
mi w gospodarce lipidowej
nadmiar tych produktów jest
niewskazany, ze wzglêdu na
znaczn¹ zawartoœæ w nich
nasyconych kwasów
t³uszczowych i cholesterolu,
który mo¿e wp³ywaæ na jego
stê¿enie we krwi. Ponadto
obecne w tych produktach
bia³ko zwierzêce, sód i fosfor
mog¹ przyczyniaæ siê do
zwiêkszonego wydalania
wapnia i magnezu z mo-
czem, a tym samym przyczy-
niæ siê do zmniejszenia mi-

neralnej masy kostnej. U
osób z chorobami w¹troby
nadmierne spo¿ycie bia³ka
niepotrzebnie wzmaga meta-
bolizm w¹trobowy, powoduje
zakwaszenie organizmu, po-
wstawanie toksycznych koñ-
cowych produktów przemia-
ny materii, a tym samym
zwiêkszon¹ filtracjê krwi
przez nerki i ich wydalanie z
moczem. 

W wybranych potrawach
wielkanocnych zawartoœæ
t³uszczu wystêpuje w du¿ej
rozpiêtoœci od 2,6 (¿urek z
jajem) do 37,5 g/100g (pas-
cha). Powszechnie wiado-
mo, ¿e spo¿ycie znacznych
iloœci t³uszczu pochodz¹cych
z potraw miêsnych, jaj oraz
ciast (g³ównie kwasów
t³uszczowych nasyconych), a
nasilane dodatkowo
spo¿yciem cukrów prostych
zawartych w pieczywie cu-
kierniczym, implikuje syn-
tezê triacylogliceroli,
odk³adanie siê ich w w¹tro-
bie i tkance t³uszczowej oraz
mo¿e sprzyjaæ zwiêkszeniu
krzepliwoœæ krwi i ciœnienia
têtniczego a tak¿e rozwojowi
insulinoopornoœci. Natomiast
Ÿród³em niewielkich iloœci
kwasów t³uszczowych niena-
syconych o pozytywnym
dzia³aniu przeciwzakrzepo-
wym, przeciwzapalnym,
przeciwnowotworowym s¹
orzechy u¿yte do mazurków. 

Najwiêksz¹ zawartoœæ
cholesterolu, szczególnie
wa¿n¹ dla osób z zaburze-
niami w gospodarce lipido-
wej, stwierdzono w daniach
zawieraj¹cych jaja (369-460
mg/100g). Nale¿y równie¿
zaznaczyæ, ¿e Ÿród³em cho-
lesterolu s¹ równie¿ miêsa,
wêdliny, sosy, ale tak¿e cias-
ta i makarony, do wytworze-
nia których wykorzystuje siê
równie¿ jaja. Ze wzglêdu na
znaczn¹ zawartoœæ choleste-
rolu w jajach (1 jajo o œred-
niej masie 50 g zawiera 180
mg) zaleca siê aby tygodnio-
we ich spo¿ycie nie przekra-
cza³o 3-4 sztuk u osób z
mia¿d¿yc¹, nadciœnieniem
têtniczym czy chorob¹ nie-
dokrwienn¹ serca, a suma-
ryczne dzienne spo¿ycie
cholesterolu z ró¿nych pro-
duktów nie powinno przekra-
czaæ 300 mg. Osoby zdrowe
mog¹ spo¿ywaæ  7 jaj w ty-
godniu. 

Generalnie wêglowodany
s¹ dla cz³owieka jednym z
g³ównych substratów ener-
getycznych, ale zarówno
nadmiar lub ich niedobór w
diecie mo¿e w sposób istot-
ny modyfikowaæ ryzyko roz-

woju chorób dietozale¿nych
jak: cukrzyca typu 2, oty³oœæ,
mia¿d¿yca, nowotwory
uk³adu pokarmowego. Dlate-
go te¿ osoby ze zdiagnozo-
wanymi zaburzeniami w gos-
podarce wêglowodanowo -
lipidowej powinny rozs¹dnie
podchodziæ do spo¿ycia
œwi¹tecznych wypieków cu-
kierniczych takich jak babki
czy mazurki.
Wielkanoc to nie tylko
czas spo¿ywania ró¿no-
rodnych dañ, ale te¿ czas
wolny od pracy i
obowi¹zków, który warto
przeznaczyæ na zacieœnia-
nie wiêzi rodzinnych pod-
czas przygotowywania po-
traw (np. w formie zabawy
z dzieæmi, wnukami), pod-
czas rozmów przy
œwi¹tecznym stole, czy te¿
wspólnego spêdzania czas
na wolnym powietrzu
wœród budz¹cej siê do
¿ycia wiosny.

dr hab. in¿. Zuzanna Goluch, 
prof. UEW

Katedra Technologii ¯ywnoœci 
i ¯ywienia

Wydzia³ In¿ynierii Produkcji 
Uniwersytet Ekonomiczny 

we Wroc³awiu

PS. Ze wzglêdu na cie-
kaw¹ tematykê, ale i obszer-
ny materia³ wiêcej o warto-
œciach energetycznych i
od¿ywczych tradycyjnych
potraw wielkanocnych pisze-
my na portalu EchoGorzo-
wa.pl w zak³adce ,,¯ywie-
nie’’. Tam te¿ znajduje siê
tabela, gdzie s¹ przedsta-
wione ciekawe dane dla wy-
branych 22 potraw wielka-
nocnych.

Wartość energetyczna i odżywcza
tradycyjnych potraw wielkanocnych 
Œwiêta Wielkanocne przypadaj¹ na czas budz¹cej siê do ¿ycia przyrody i wiosny. Dla chrzeœcijan to czas najwa¿niejszych w roku liturgicznym œwi¹t
obchodzonych na pami¹tkê Zmartwychwstania Chrystusa. To równie¿ czas spotkania z bliskimi przy uroczystym œwi¹tecznym œniadaniu i
pozosta³ych posi³kach w kolejnych dniach. 

Tradycją Wielkanocy jest przygotowanie w Wielką Sobotę „święconki” 
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O panowie! niech los w dani
Przynosi nam du¿o zysku:
B¹dŸmy zdrowi i rumiani,
jak to prosiê na pó³misku.

Cz³ek na radoœæ sieæ zarzuca,
Ale smutek zwykle ³owi,
Niech spokoju nic nie sk³óca
Nam - jak temu indykowi.

Niechaj ka¿dy bêdzie syty,
Zdrów i wesó³ - i nie s³aby
Miejmy wygl¹d znakomity,
Jak te placki oraz baby.

Niech nie znêca siê nad nami
Los chorob¹, ani zgonem.
Jak na przyk³ad my dziœ sami
Znêcamy siê nad œwiêconem.
Na ostatek wasz poeta
Œle ¿yczenia tej godziny:
Niech obejdzie siê ta feta
Bez dostojnej .... medycyny!”

Toast wielkanocny 
z XIX wieku!
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Konkurs to forma rywaliza-
cji, w której uczestnicy pre-
zentuj¹ swoje umiejêtnoœci,
wiedzê lub talent, aby
osi¹gn¹æ najlepszy rezultat.
To nie tylko okazja do
wy³onienia zwyciêzcy, ale
tak¿e szansa na odkrycie
nowych talentów. Konkursy
mog¹ byæ motorem rozwoju,
zachêt¹ do doskonalenia
umiejêtnoœci i poszerzania
wiedzy. Zdrowa rywalizacja
mobilizuje do przekraczania
w³asnych granic i pokonywa-
nia przeszkód. Uczestnictwo
w konkursie to tak¿e nowe,
ekscytuj¹ce doœwiadczenie,
które mo¿e wp³yn¹æ na sa-
moocenê i przynieœæ uzna-
nie w spo³ecznoœci. To
Ÿród³o inspiracji, rozrywki i
radoœci zarówno dla uczest-
ników, jak i obserwatorów.

Warto jednak zastanowiæ
siê, czym jest wygrana. To
nie tylko sukces mierzony
miejscem w klasyfikacji i na-
grod¹, ale tak¿e presti¿,
uznanie i osobista satysfak-
cja. Nagrody mog¹ byæ ma-
terialne (rzeczowe, finanso-
we) lub niematerialne, takie
jak presti¿ czy poczucie
spe³nienia. Jednak nie
wszyscy s¹ sk³onni do
udzia³u w konkursach. Po-
wody mog¹ byæ ró¿ne: pres-
ja, stres, obawa przed po-
ra¿k¹, brak czasu, konflikty z
innymi obowi¹zkami czy po-
czucie, ¿e wygrana nie przy-
niesie satysfakcji. Niektórzy
wol¹ wspó³pracê ni¿ rywali-
zacjê, co równie¿ jest zrozu-
mia³e.

Te refleksje prowadz¹ do
stwierdzenia, ¿e warto
uczestniczyæ w rywalizacji,
nawet jeœli nie zawsze siê
wygrywa, ale nie zawsze
warto braæ w niej udzia³, jeœli
nie przynosi to satysfakcji.
Przyk³adem takiej rywalizacji
by³ XIV Ogólnopolski Kon-
kurs Wiedzy „Przedsiêbior-
czoœæ”, który odby³ siê w Go-
rzowie Wielkopolskim. Za-
skakuj¹ce by³o, ¿e wielu
uczestników przyjecha³o z
odleg³ych miejscowoœci,
podczas gdy lokalni ucznio-
wie nie wykazali du¿ego za-
interesowania. Uczniowie z
Wschowy, Nowej Soli,
Pniew, Choszczna, Rzepina,
Kostrzyna nad Odr¹ i Sulêci-
na pokonali dziesi¹tki kilo-
metrów, by wzi¹æ udzia³ w
konkursie, podczas gdy go-
rzowscy uczniowie byli re-
prezentowani tylko przez
jedn¹ szko³ê.

Wielk¹ determinacj¹ wyka-
zali siê uczniowie I Liceum
Ogólnokszta³c¹cego z Od-
dzia³ami Dwujêzycznymi im.
Tomasza Zana we Wscho-
wie, którzy pokonali oko³o

160 km, aby wzi¹æ udzia³ w
naszym konkursie. Nie spo-
sób nie doceniæ determinacji
uczniów reprezentuj¹cych
Zespó³ Szkó³ Ponadgimnaz-
jalnych nr 4, a tak¿e Cen-
trum Kszta³cenia Zawodowe-
go i Ustawicznego “Elektryk”
w Nowej Soli. Oni pokonali
oko³o 130 km. Na uwagê
zas³uguje postawa uczniów
Zespo³u Szkó³ im. Emilii
Sczanieckiej w Pniewach,
którzy pokonali oko³o 90 km,
po to, aby wzi¹æ udzia³ w
konkursie. Natomiast oko³o
60 km pokonali uczniowie re-
prezentuj¹cy Zespó³ Szkó³
Nr 1 im. Boles³awa Krzywo-
ustego w Choszcznie, a
tak¿e uczniowie Zespo³u
Szkó³ w Rzepinie. Do Gorzo-
wa zawita³y równie¿ osoby
uczêszczaj¹ce do Zespo³u
Szkó³ im. Marii Sk³odowskiej-
Curie w Kostrzynie nad Odr¹
i Zespo³u Szkó³ Licealnych i
Zawodowych im. Unii Euro-
pejskiej w Sulêcinie. S¹ to
uczniowie reprezentuj¹cy
miejscowoœci oddalone o
oko³o 50 km od Gorzowa
Wielkopolskiego. Nasza
m³odzie¿ z Miasta Siedmiu
Wzgórz by³a reprezentowa-
na jedynie przez Zespó³
Szkó³ Ekonomicznych im.
Stefana Starzyñskiego w
Gorzowie Wielkopolskim.

Przedsiêbiorczoœæ to uni-
wersalna wiedza, przydatna

w wielu zawodach. Uczy
analizowania sytuacji, prze-
widywania trendów, podej-
mowania decyzji, zarz¹dza-
nia czasem i organizacj¹. To
umiejêtnoœci niezbêdne w
dynamicznym œwiecie pracy,
gdzie liczy siê kreatywnoœæ,
komunikacja i zdolnoœæ do
adaptacji. Wiedza z zakresu
przedsiêbiorczoœci pomaga
w planowaniu bud¿etu,

oszczêdzaniu i inwestowa-
niu, co przek³ada siê na
lepsz¹ sytuacjê finansow¹.
To cenny kapita³, który uczy
samodzielnoœci, odpowie-
dzialnoœci i podejmowania
ryzyka.

XIV Ogólnopolski Konkurs
Wiedzy „Przedsiêbiorczoœæ”
zakoñczy³ siê sukcesem. Fi-
na³, który odby³ siê 17 stycz-
nia w Akademii im. Jakuba z
Parady¿a, cieszy³ siê du¿ym
zainteresowaniem m³odzie¿y
z województw lubuskiego,
zachodniopomorskiego i
wielkopolskiego. Konkurs,
organizowany przez Zak³ad
Zarz¹dzania Organizacj¹

Wydzia³u Ekonomicznego
AJP, Organizatorem wyda-
rzenia by³ Zak³ad Zarz¹dza-
nia Organizacj¹ Wydzia³u
Ekonomicznego AJP. Kon-
kurs by³ objêty honorowym
patronatem przez Jej Magni-
ficencjê prof. dr hab.
El¿bietê Skorupsk¹-Ra-
czyñsk¹ i Mariusza Biniew-
skiego, Lubuskiego Kurato-
ra Oœwiaty. Patronat ten by³

dla organizatorów ogrom-
nym wyró¿nieniem i moty-
wacj¹ do dalszej pracy.

Uczestnicy zmagali siê z
pytaniami testowymi, a zwy-
ciêzcy otrzymali atrakcyjne
nagrody ufundowane przez
sponsorów, takich jak TPV
Displays Polska, KatyaPeop-
le i Muzeum Lubuskie.

Jako wspó³organizator kon-
kursu, kierujê szczególne
podziêkowania firmie TPV
Displays Polska, najwiêksze-
go producenta telewizorów w
Europie, za ufundowanie at-
rakcyjnych nagród dla finalis-
tów (telewizor, radia,
s³uchawki). Serdecznie dziê-

kujê firmie KatyaPeople, któ-
rej zespó³ ekspertów (trene-
rów, managerów, konsultan-
tów, doradców, mentorów,
coachów, psychologów i be-
hawiorystów) nie tylko
œwiadczy us³ugi na
najwy¿szym poziomie, ale
równie¿ wspiera rozwój
m³odych talentów. Laureaci
naszego konkursu otrzymali
od nich wspania³y prezent -
testy Instytutu Gallupa, które
pomog¹ im w odkrywaniu
swojego potencja³u.
Wspó³praca z Muzeum Lu-
buskim im. Jana Dekerta w
Gorzowie Wlkp. to dla nas
zawsze ogromna przyjem-
noœæ. Tym razem, dziêki ich
hojnoœci, laureaci naszego
konkursu bêd¹ mogli prze-
nieœæ siê w czasie i odkryæ
fascynuj¹cy œwiat tradycji w
Zagrodzie M³yñskiej w Bog-
dañcu. To miejsce, gdzie his-
toria opowiada swoje historie
poprzez zabytkowe obiekty i
opowieœci o dawnych zwy-
czajach. Uczestnicy wy-
cieczki poznaj¹ m.in. proces
powstawania chleba, trady-
cyjn¹ kulturê ludow¹ regionu
i wiele innych ciekawostek.
Dziêkujemy Muzeum Lubu-
skiemu za wspieranie nasze-
go konkursu i promowanie
wiedzy o regionie!

Pragniemy wyraziæ
ogromn¹ wdziêcznoœæ
Urzêdowi Miasta Gorzów

Wielkopolski za nieocenione
wsparcie i zaanga¿owanie w
nasze wydarzenie.  Szcze-
gólnie chcielibyœmy podziê-
kowaæ za przepiêkne zesta-
wy upominkowe, które zos-
ta³y przygotowane dla
finalistów i laureatów. Te
wyj¹tkowe prezenty nie tylko
sprawi³y ogromn¹ radoœæ ob-
darowanym, ale równie¿ sta-
nowi³y piêkne i trwa³e wspo-
mnienie tego wa¿nego dla
nich osi¹gniêcia. Jeszcze
raz serdecznie dziêkujemy
za Pañstwa wsparcie i za to,
¿e mo¿emy liczyæ na Pañ-
stwa pomoc w organizacji
tak wa¿nych dla naszej
spo³ecznoœci wydarzeñ.

Obecnoœæ i zaanga¿owa-
nie Wszystkich s¹ dla nas
ogromn¹ wartoœci¹.
Uczniom jeszcze raz dziêku-
jemy za udzia³ w konkursie i
¿yczymy dalszych sukce-
sów! I oczywiœcie zaprasza-
my na kolejn¹ edycjê konkur-
su za rok!

Podsumowuj¹c, konkursy
to nie tylko rywalizacja, ale
tak¿e okazja do rozwoju, od-
krywania talentów i zdoby-
wania cennych doœwiad-
czeñ. Warto braæ w nich
udzia³, ale zawsze z
uwzglêdnieniem w³asnych
priorytetów i gotowoœci na
wyzwania.

dr MAŁGORZATA CHOJNACKA 
Wydzia³ Ekonomiczny AJP

Konkursy to nie tylko rywalizacja
Parafrazuj¹c myœl Profesora W³adys³awa Bartoszewskiego: „Warto byæ uczciwym, choæ nie zawsze siê op³aca. Op³aca siê byæ nieuczciwym, ale nie
warto”, mo¿na odnieœæ j¹ do idei konkursu, tworz¹c przes³anie: „Warto uczestniczyæ w rywalizacji, choæ nie zawsze siê wygrywa. Wygrywa siê w
rywalizacji, choæ nie zawsze warto braæ w niej udzia³”. Ten przewrotny zabieg sk³ania do refleksji nad istot¹ konkursów.

Przedsiębiorczość 
to uniwersalna wiedza, 

przydatna w wielu zawodach
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Polski Komitet Europejskiej
Sieci Przeciwdzia³aniu Ubós-
twu przygotowuje corocznie
raport, jak kszta³tuje siê ubó-
stwo w naszym kraju. W
2022 roku poni¿ej minimum
egzystencji ¿y³o 1,7 mln
osób. Na koniec 2023 roku
tych biednych osób, poni¿ej
poziomu egzystencji, by³o w
Polsce ju¿ 2,5 mln.

Statystyki podaj¹, ¿e ten
stan ubóstwa jest najgorszy
od 2015 roku. Te dane o pol-
skim ubóstwie potwierdza
te¿ pañstwowy Instytut Pra-
cy i Spraw Socjalnych. A
wiêc brakuje ludziom pieniê-
dzy na ¿ywnoœæ, mieszka-
nie, najtañsze ubranie i obu-
wie oraz na lekarstwa, bez
uwzglêdnienia ju¿ w tym bi-
lansie wydatków na korzys-
tanie z wczasów i uczestnict-
wa w imprezach kultural-
nych. Osoby ¿yj¹ce w
skrajnym ubóstwie s¹ de fac-
to wykluczone z ¿ycia
spo³ecznego.

Do tego dochodzi problem
dzieci i m³odzie¿y ¿yj¹cych w
warunkach skrajnej biedy.
Margines tej skrajnej biedy
dzieci wzrós³ z 5,7 proc. w
2022 r. do 7,6 proc. na
prze³omie lat 2023/2024. W
takiej zatrwa¿aj¹cej biedzie
¿yje dzisiaj w Polsce ju¿ po-
nad pó³ miliona dzieci. Prze-
ra¿aj¹ce jest to, ¿e w tej sy-
tuacji niektórzy politycy pró-
buj¹ majstrowaæ przy 800+
dla dzieci, zamierzaj¹c coœ
na tym funduszu zaosz-
czêdziæ dla bud¿etu pañ-
stwa. Oszczêdzanie na po-
mocy dla dzieci by³oby
dzia³aniem niehumanitarnym
i szkodliwym spo³ecznie. In-
ne pañstwa p³ac¹ na dzieci
znacznie wiêcej, bo dzieci i
m³odzie¿ to wa¿na narodowa
inwestycja.

Równie Ÿle maj¹ siê ludzie
starsi. Ubóstwo wœród senio-
rów znacznie w ostatnim
czasie wzros³o - z 3,9 proc.
do 5,7 proc.; daje to ok. 430
tys. ludzi starszych ¿yj¹cych
w warunkach zagro¿enia ich
¿ycia, w poczuciu krzywdy z
wykluczenia spo³ecznego.
Jeszcze gorzej maj¹ siê ro-
dziny z osobami niepe³nos-
prawnymi. Ubóstwo skrajne
w domach z osob¹
niepe³nosprawn¹ zwiêkszy³o
siê ostatnio z 6,7 proc. do 9
proc. rodzin. Wiele osób z
niepe³nosprawnoœci¹ ¿yje, z
ró¿nych przyczyn, samotnie,
bez opieki najbli¿szych i w
zwi¹zku z tym ta bieda jest
dla nich bardziej bolesna.

Ukazaliœmy tutaj tylko tê
grupê osób skrajnie ubogich,
które ¿yj¹ w warunkach za-
gro¿enia ¿ycia. Istnieje jesz-
cze ogromna grupa ludzi
ubogich zaliczanych do osób

¿yj¹cych poni¿ej minimum
socjalnego, a wiêc s¹ to te
osoby, które ¿yj¹ w ci¹g³ym
niedostatku wszystkiego, co
potrzebne do godnego ¿ycia
rodzinnego i spo³ecznego. W
roku 2022 poni¿ej progu mi-
nimum socjalnego, a wiêc
¿yj¹cych w niedostatku, by³o

15,4 mln Polaków, a obec-
nie liczba ta wzros³a do 17,3
mln osób. W ci¹gu oko³o
dwóch lat tych ¿yj¹cych

w niedostatku przyby³o w
granicach dwóch milionów.
G³ówny Urz¹d Statystyczny
w 2023 r. poda³, ¿e liczba
Polaków kwalifikuj¹cych siê
do strefy niedostatku, czyli
poni¿ej minimum socjalne-
go, ma tendencjê wzros-
tow¹. 

Instytut Pracy i Spraw So-
cjalnych obliczy³, i¿ w strefie
poni¿ej minimum socjalnego
znalaz³o siê 46 proc. Pola-
ków, czyli o 4,9 proc. wiêcej
ni¿ trzy lata temu i jednocze-
œnie najwiêcej od 2010 r. La-
ta 2023 i 2024 zapewne
wcale lepsze nie s¹ i bied-
nych przyby³o. Obserwujemy
spadek zakupów w sklepach
spo¿ywczych oraz radykalny
spadek sprzeda¿y ró¿nych
innych dóbr konsumpcyj-
nych, które w ramach
oszczêdzania pomija siê w
koszyku zakupów. Niepo-
koj¹ce na pewno jest
oszczêdzanie na ¿ywnoœci,
bo ta oszczêdnoœæ w hierar-
chii potrzeb i zakupów przy-
chodzi jako ostatnia.

Stowarzyszenie Szlachetna
Paczka, które pomaga lu-
dziom ubogim, obliczy³o, ¿e
co dziesi¹ty Polak jada co-
dziennie mniej ni¿ trzy po-
si³ki, a jedna czwarta mówi,
¿e zdarza im siê to przynaj-
mniej raz w tygodniu. Stowa-

rzyszenie ustali³o, ¿e osoby
badane za godne ¿ycie
uznawa³y zdolnoœæ finan-
sow¹ do zrealizowania za-
kupów ¿ywnoœci (83 proc.),
nastêpnie zdolnoœæ finan-
sow¹ do wykupienia nie-
zbêdnych lekarstw (82
proc.), a w trzeciej kolej-
noœci mo¿liwoœæ op³acenia
kosztów utrzymania
mieszkania (81 proc.). Z
tego wynika, ¿e osoby
ubogie najbardziej boj¹
siê g³odu, a nastêpnie
choroby i braku zdolnoœci
finansowej do utrzymania
mieszkania.

Inn¹ hierarchiê obaw ¿ycio-
wych maj¹ dzieci. Wspom-
niane badania wykaza³y, i¿
dzieci boj¹ siê najbardziej te-
go, ¿e mog¹ nie mieæ w do-
mu w³asnego ³ó¿ka (81
proc.), braku miejsca do od-
rabiania szkolnych prac do-
mowych (77 proc.), mo¿liwo-
œci wyjazdu na szkoln¹ wy-
cieczkê oraz braku
warunków do zaproszenia
kolegów do w³asnego domu
(60 proc.).

Bieda dotyka tak¿e Europê.
Eurostat podaje, ¿e w Unii
Europejskiej zagro¿onych
ubóstwem lub wykluczeniem
spo³ecznym jest 94,6 mln

mieszkañców, co stanowi
21,4 proc. populacji UE (da-
ne na koniec 2023 r.). Nie da
siê porównaæ poziomu ¿ycia
ludzi ubogich na Zachodzie
z ubogimi w Polsce. Tam
ubogi samodzielnie potrafi
utrzymaæ finansowo w³asne
niewielkie mieszkanie, oczy-
wiœcie z dop³at¹ z opieki
spo³ecznej, a renta, emery-
tura czy zasi³ek socjalny wy-
starcza takiej osobie na wy-
datki ¿yciowe na poziomie
minimum socjalnego. U nas
biedny cz³owiek takiego
„komfortu” nie ma. Nale¿y
jednak zauwa¿yæ, ¿e ludzi

biednych i tych ¿yj¹cych po-
ni¿ej progu ubóstwa socjal-
nego jest w Polsce znacznie
wiêcej ni¿ na Zachodzie, bo
a¿ ok. 46 proc. naszych ro-
daków zalicza siê do bied-
nych, co stanowi obecnie
17,3 mln osób. W te dane,
które podaj¹ GUS oraz Pol-
ski Komitet Europejskiej Sie-
ci Przeciwdzia³ania Ubós-
twu, a¿ trudno uwierzyæ, ale
niestety…

Dawno w Polsce nie by³o
takiego poziomu ubóstwa. W
ci¹gu ostatnich dwóch -
trzech lat bieda wyraŸnie siê
pog³êbi³a, a bêdzie jeszcze
wiêksza, poniewa¿ rosn¹
koszty ¿ycia i utrzymania
mieszkania, a pensje

i emerytury nie nad¹¿aj¹
za dro¿yzn¹, szczególnie za
cenami artyku³ów spo¿yw-
czych. Pomoc dla ubogich
jest u nas niewielka, raczej
iluzoryczna. W dodatku spo-
dziewamy siê nap³ywu imi-
grantów, którym pañstwo zo-
bowi¹zuje siê zapewniæ god-
ne ¿ycie w Polsce. A¿ strach
pomyœleæ, ¿e nielegalni imi-
granci mog¹ mieæ lepiej ni¿
Polacy z obszaru ubóstwa
socjalnego... Tego bêdzie
wymaga³a UE, by ci nielegal-
ni imigranci nie próbowali
szukaæ lepszego socjalu na
Zachodzie.

Pañstwo ustanawia corocz-
nie tzw. kryterium finansowe
poziomu ubóstwa ustawowe-
go. Po przekroczeniu pozio-
mu tego dochodu nie mo¿na
siê ubiegaæ o œwiadczenie
pieniê¿ne z pomocy spo³ecz-
nej. Od 1 stycznia 2022 r. ta

granica dochodu wynosi³a
776 z³ dla osoby samotnej i
600 z³ dla osoby w rodzinie.
W 2023 r. 1,5 mln Polaków
musia³o prze¿yæ za mniej ni¿
913 z³ miesiêcznie (wg
GUS), a ich dochody prze-
kroczy³y poprzednio wymie-
niony poziom uprawniaj¹cy
do korzystania z pomocy
spo³ecznej. Czy tych 1,5 mln
Polaków mog³o normalnie
¿yæ za mniej ni¿ 913
z³otych?

Dlatego przed organizacja-
mi charytatywnymi ustawiaj¹
siê tak du¿e, kilkusetosobo-
we, kolejki po jak¹kolwiek
pomoc. Dla przyk³adu po-
dam, ¿e w Centrum Charyta-
tywnym im. Jana Paw³a II w
Gorzowie codziennie po
¿ywnoœæ w kolejce ustawia
siê po kilkaset osób. W mie-
si¹cu wydajemy ok. trzech
tysiêcy bochenków chleba,
ale to wystarcza tylko dla
po³owy tych oczekuj¹cych na
ten chleb. Polski Komitet Eu-
ropejskiej Sieci Przeciw-
dzia³aniu Ubóstwu wskazuje
na szereg czynników, które
do tego stanu wzrostu ubó-
stwa doprowadzi³y. Na pew-
no najwa¿niejszym czynni-
kiem jest stagnacja gospo-
darcza w Polsce oraz w
wielu pañstwach UE i nie-
wielki tam wzrost PKB.

Mamy wyraŸn¹ zapaœæ
gospodarcz¹, która generuje
biedê finansow¹ pañstwa,
ale nie bez przyczyny. Szaleñ-
stwo Zielonego £adu ma siê
dalej dobrze. Wzrost kosz-
tów energii niszczy nasz¹
gospodarkê. UE chce w naj-
bli¿szych latach znacz¹co
zmniejszyæ emisjê gazów
cieplarnianych. Nie bierze
siê przy tym pod uwagê, ¿e
wiêkszoœæ pañstw na œwie-
cie, a szczególnie te najsil-
niejsze gospodarczo i liczeb-
nie, takie jak USA, Rosja,
Chiny, pañstwa Ameryki
Po³udniowej (w tym Merco-
sur) oraz pañstwa azjatyc-
kie, choæ podzielaj¹ troskê o
ochronê œrodowiska i czyste
powietrze, to jednak nie
przyst¹pi³y do programu Zie-
lonego £adu. Tylko Europa
walczy z CO2 i tzw. ocieple-
niem klimatu. W walce tej
pozostaje osamotniona i
os³abia swój potencja³ roz-
wojowy, w³¹cznie z Polsk¹.

W tej wielkiej polityce nie
ma nic przypadkowego. Na
gwa³t potrzebujemy elek-
trowni atomowych, których
jak dot¹d nawet nie zaczêli-
œmy budowaæ, i dlatego
bêdziemy zmuszeni importo-
waæ pr¹d z Niemiec. Ta ener-
gia s³oneczna, wiatrowa oraz
z pomp ciep³a nie tylko, ¿e
jest droga, ale jest ona rów-
nie¿ zawodna i wymaga

wsparcia elektrowniami ga-
zowymi, a w Niemczech na-
wet wêglowymi. Jak na razie
Polska idzie ku przepaœci
gospodarczej i finansowej, a
przede wszystkim ku biedzie
spo³eczeñstwa! Przecie¿ na-
sz kraj siê zwija… Bêdzie
katastrofa: firmy bankrutuj¹,
niektóre zagraniczne z Pol-
ski wychodz¹ ze wzglêdu na
dro¿yznê, polskich firm pra-
wie nie ma i nowych nie bu-
dujemy, te zaplanowane in-
westycje wstrzymujemy,
PKB wzrasta do ok. 3-4 pro-
cent… Pieniêdzy w bud¿ecie
powinno byæ równie¿ wiêcej,
a jest ich mniej, deficyt i za-
paœæ bud¿etowa siê
pog³êbia, wêgiel ma na ryn-
kach œwiatowych du¿e po-
wodzenie, a nasze kopalnie
odnotowuj¹ ogromne straty i
bankrutuj¹. Ale kopalnie w
Niemczech nie bankrutuj¹, a
nawet chc¹ te nasze lepsze
odkupiæ! Bieda Polaków do-
prowadza do coraz wiêksze-
go zad³u¿ania siê spo³eczeñ-
stwa, a ludziom, szczególnie
m³odym, brakuje pieniêdzy
na sp³atê kredytów ju¿ za-
ci¹gniêtych. Przez inflacjê i
coraz s³absz¹ kondycjê fi-
nansow¹ firm spada stopa
rewaloryzacji p³ac, przez co
pracownikom ¿yje siê bied-
niej. 

Polacy w 2024 r. zad³u¿yli
siê o 11 mld z³ wiêcej ni¿ w
roku poprzednim, a w roku
2025 zad³u¿enie mo¿e jesz-
cze wzrosn¹æ. Zad³u¿anie
siê spo³eczeñstwa i pañstwa
generuje problemy spo³ecz-
ne, hamuje wzrost realnych
dochodów Polaków oraz pro-
wadzi do biedy. Niezadowo-
lenie oraz poziom optymiz-
mu w spo³eczeñstwie spada.
Rz¹d ma coraz wiêcej k³opo-
tów, a lekarstwo na te k³opo-
ty jest tylko jedno - pobudze-
nie gospodarki przez powrót
do naszej konkurencyjnej
przewagi na wielu rynkach,
na których jeszcze niedawno
byliœmy liderami.

Trzeba skutecznie chroniæ
nasz¹ gospodarkê, nasz¹
wolnoœæ oraz suwerennoœæ
przed zach³annymi s¹siada-
mi. Ci¹g³a pogoñ za polityka-
mi opozycji nie rozpêdzi ha-
muj¹cej gospodarki, a Zielo-
ny £ad i Demokracja
Walcz¹ca bêdzie nadal tylko
obci¹¿eniem dla rozwoju.
¯yczê dobrze rz¹dz¹cym
Polsk¹ i dlatego ¿yczliwie
mówiê: wybierzcie walkê z
bied¹ drog¹ rozwoju gospo-
darczego w spokoju oraz w
zgodzie narodowej, a satys-
fakcja polityczna i spo³ecz-
ne uznanie przyjd¹ same.
Niech Bóg b³ogos³awi Pol-
sce!

AUGUSTYN WIERNICKI

Polska idzie ku przepaści gospodarczej 
Statystyki polskie i raporty miêdzynarodowe przynosz¹ nam zatrwa¿aj¹ce informacje o bytowej kondycji naszych polskich rodzin. Raport „Powerty
Watch 2024” ujawnia wzrostow¹ tendencjê poszerzania siê marginesu ubóstwa w Polsce. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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W ostatnich latach bieda wyraźnie się
pogłębiła, a będzie jeszcze większa,

ponieważ pensje i emerytury nie
nadążają za drożyzną
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Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Panie dyrektorze, przed
miesi¹cem podsumowaliœ-
my 2024 rok, teraz
chcia³abym porozmawiaæ,
o tym co nas czeka jesz-
cze w tym roku. Za nami
pierwszy kwarta³. Jakie
plany na kolejne trzy
kwarta³y ma Zak³ad Gos-
podarki Mieszkaniowej?

- Na pocz¹tek zaznaczê,
¿e przygotowania do reali-
zacji tegorocznych planów
zaczêliœmy ju¿ w ubieg³ym
roku. Najistotniejsz¹ kwesti¹
pozostaje modernizacja za-
sobu miejskiego. I tu mam
dobr¹ wiadomoœæ. Pozyska-
liœmy œrodki zewnêtrzne,
które pozwol¹ na przepro-
wadzenie termomoderniza-
cji 15 budynków mieszkal-
nych.
- Jakieœ szczegó³y?
- Otrzymaliœmy dofinanso-

wanie w wysokoœci 10 milio-
nów z³otych. Stosowne po-
twierdzenie otrzymaliœmy z
Urzêdu Marsza³kowskiego.
Odpowiedni wniosek z³o¿y³o
Miasto, zak³ad bêdzie ope-
ratorem technicznym, który
wykona przewidziane prace
remontowe. Œrodki przezna-
czone s¹ na szeroko rozu-
mian¹ termomodernizacjê
budynków, wiêc nasze pra-
ce skupi¹ siê w tym obsza-
rze. Ich wykonanie pozwoli
zapobiec stratom ciep³a,
ochroni dany budynek przed
dzia³aniem warunków at-
mosferycznych oraz popra-
wi komfort zamieszkiwania i
sam¹ estetykê.
- Na jakim obszarze te
kamienice siê znajduj¹?

- Inwestycj¹ objêto nieru-
chomoœci na terenie ca³ego
miasta. Maj¹c na wzglêdzie
zakres robót budowlanych,
realizacjê podzieliliœmy na
trzy etapy. W 2025 roku

chcemy przeprowadziæ ter-
moizolacjê na szeœciu bu-
dynkach. W kolejnym roku
na piêciu budynkach i w
2027 wyremontujemy ostat-
nie cztery obiekty mieszkal-
ne. Zaczynamy od ulicy
Kwiatowej 51A i B, Grobla 5,
Grobla 13, Lipowa 25-26-
27, Œl¹ska 91-92, i Sikor-
skiego 99. Na rok 2026 kon-
tynuacja remontów od-
bêdzie przy ulicy Lipowej od
20-21-22 oraz segment 23-
24, Energetyków 1-2, Lutyc-
ka 8 i Ogrodowa 3, czyli
centrum. Koñczymy w 2027
roku budynkami na Poznañ-
skiej 23A i 23C, Koniawska
56A i Grobla 4A. To jest jed-
no istotniejszych wyzwañ,
które bêd¹ nas czeka³y w
tym roku.
- Zapewne nie jedyne.
- Naturalnie. Kolejna rzecz

to kontynuacja szeroko po-
jêtej polityki mieszkaniowej.
Na pocz¹tku roku z³o¿yliœmy

do Urzêdu Miasta wnioski
na przebudowê lokali miesz-
kalnych. Wskazaliœmy 57
mieszkañ, z których po
przebudowie powstanie 51
lokali pe³nowartoœciowych.
Modernizacja obejmuje lo-
kale o obni¿onym standar-
dzie,  które najczêœciej nie
posiadaj¹ toalety b¹dŸ
³azienki.
- To s¹ jeszcze w mieœcie
takie lokale?

- Niestety tak. Posiadamy
w swoich zasobach takie
mieszkania, które obecnie
nie spe³niaj¹ dzisiejszych
standardów, ani norm. Bar-
dzo trudno takie lokale prze-
znaczyæ na najem oraz do
remontu przysz³emu najem-
cy. Dlatego chcemy dosto-
sowaæ tê infrastrukturê do
wspó³czesnych wymogów i
oczekiwañ. Jeszcze kilkana-
œcie lat temu, kiedy by³ nie-
samowity deficyt z mieszka-
niami, takie warunki nie

przeszkadza³y, dziœ nikt ta-
kiego lokalu nie chce. St¹d
decyzja, ¿e zasób nale¿y
wyremontowaæ i dostoso-
waæ do aktualnych standar-
dów. Wniosek zosta³
z³o¿ony do Banku Gospo-
darstwa Krajowego, oczeku-
je na weryfikacjê.
- Prace zaczn¹ siê jesz-
cze w tym roku?

- Nie wiem, to jest uza-
le¿nione od terminu przeka-
zania dotacji przez BGK. Co
do decyzji, spodziewam siê,
¿e bêdzie pozytywna. W tej
materii mamy dobre do-
œwiadczenia z realizacji
wczeœniejszych wniosków.
Natomiast na rozpoczêcie
prac pozwoli fizyczne prze-
kazanie œrodków finanso-
wych. Sam proces remonto-
wy bêdzie wyd³u¿ony, z
uwagi na koniecznoœæ zle-
cenia i wykonania dokumen-
tacji projektowej oraz uzys-
kania wszystkich nie-

zbêdnych decyzji administ-
racyjnych. Dopiero na-
stêpnym etapem bêdzie wy-
konanie przewidzianego za-
kresu robót. Zak³adam
zatem, ¿e prace bêd¹
roz³o¿one minimum na dwa,
trzy lata. Ponadto wytypo-
waliœmy kolejne 22 lokale
mieszkalne do remontu.
- Zatem ponad 70 lokali
doczeka siê remontu.

- Dok³adnie. Drugi wniosek
obejmuje remont mieszkañ i
równie¿ jest finansowany z
Funduszu Dop³at Banku
Gospodarstwa Krajowego.
Termin rozpoczêcia prac,
podobnie jak przy lokalach
do przebudowy, uzale¿niony
jest od pozytywnej oceny
wniosku oraz przekazania
dotacji. Program jest bardzo
popularny wœród samo-
rz¹dów, ma wysoki poziom
dofinansowania, wiêc tych
wniosków z ca³ego kraju jest
bardzo du¿o. My robimy
swoje, nie czekaj¹c na roz-
strzygniêcia bêdziemy pra-
cowaæ nad kolejnymi miesz-
kaniami.
- Te wyremontowane
mieszkania trafi¹ do zaso-
bu komunalnego?

- One s¹ w docelowym za-
sobie mieszkaniowym. Po
wykonaniu remontów trafi¹
do osób, rodzin czy gospo-
darstw domowych, które
staraj¹ siê o miejskie miesz-
kanie.
- A co z eksmisjami?
- W tej materii nic siê nie

zmienia, bêdziemy przepro-
wadzaæ. Tym bardziej, ¿e ta-
kie oczekiwania s¹ ze strony
mieszkañców i wspólnot
mieszkaniowych, które nie
chc¹ ponosiæ kosztów utrzy-
mania dewastacji uci¹¿li-
wych s¹siadów.
- Dziêkujê bardzo.

Będzie dużo ważnych remontów
Z Paw³em Nowackim, dyrektorem Zak³adu Gospodarki Mieszkaniowej, rozmawia Renata Ochwat

- Plany zagospodarowania
podwórek zaczêliœmy od
spotkañ, które siê odby³y
przy ulicy Mickiewicza i
Mieszka I. By³a wspólna dys-
kusja, kto powinien zadbaæ i
do kogo nale¿y  ta prze-
strzeñ, kto z niej korzysta
przede wszystkim - mówi
Pawe³ Nowacki, dyrektor
Zak³adu Gospodarki Miesz-
kaniowej i dodaje, ¿e nieste-
ty, mieszkañcy s¹ w tej
kwestii bardzo roszczeniowi.

Miasta czy wspólnoty?

Okazuje siê, ¿e jeœli chodzi
o podwórka, to mieszkañcy z
jednej strony przypisuj¹ so-
bie ten teren, a z drugiej,

zw³aszcza jeœli dochodzi do
wykonania pewnych prac re-
montowych, domagaj¹ siê
zabezpieczenia tego terenu,
postawienia jakiejœ infra-
struktury. Wskazuj¹ te¿
miasto jako w³aœciciela, st¹d
oczekuj¹, ¿e wszystkie inwe-
stycje zostan¹ wykonane z
bud¿etu miasta.

Jednak ZGM nie sk³ada
broni i planuje do koñca listo-
pada opracowaæ dokumen-
tacjê oraz przygotowaæ trzy
wnioski remontowe dla
trzech podwórek. 

- Ma to byæ program wspie-
rania b³êkitno-zielonej infra-
struktury, czyli prowadziæ do
odpowiedniego czy te¿

w³aœciwego zagospodarowa-
nia wód opadowych. Mam
nadziejê, ¿e bêdzie mo¿na w
ramach tego programu te¿
zagospodarowaæ t¹ odpo-
wiedni¹ przestrzeñ - t³uma-
czy Pawe³ Nowacki.

- Pierwsze wytypowane po-
dwórko to te, le¿¹ce przy
Mickiewicza i Mieszka I. Dru-
gie to kwarta³ kojarzony z
ADM nr 3, czyli Armii Pol-
skiego, Borowskiego, Chrob-
rego i Krzywoustego.
Dok³adnie tu, gdzie znajduje
siê s³ynny plac zabawy
wy³¹czony jednak z u¿ytko-
wania. A trzecie, to Kosynie-
rów Gdyñskich, 30 Stycznia,
Armii Polskiej i te¿ Krzywo-

ustego - za sal¹ boksersk¹ -
dodaje dyrektor ZGM.

Proces się zaczyna

ZGM najpierw og³osi prze-
targ na wykonanie dokumen-
tacji technicznych. Jak doku-
menty ju¿ powstan¹, wów-
czas w³¹cznie ze wszystkimi
pozwoleniami decyzjami ad-
ministracyjnymi, zacznie siê
proces finalizowania przebu-
dowy. Jak t³umaczy dyrektor
Nowacki, zak³ad przyst¹pi do
du¿ego projektu, poniewa¿
na tylko te trzy podwórka po-
trzeba kilka milionów z³otych. 

- Chcemy tutaj w³¹czyæ w to
wszystko mieszkañców. Po-
mys³ jest taki, ¿e oczywiœcie

jako miasto, jako zarz¹dca,
zaproponujemy pewne roz-
wi¹zania w ramach warunków,
jakie zostan¹ okreœlone w pro-
gramie, ale przy szczegó³ach
powinni wspó³pracowaæ
mieszkañcy, bo to oni g³ównie
korzystaj¹ z tych obszarów -
mówi Pawe³ Nowacki.

Jest to o tyle wa¿ne, ¿e mias-
to mo¿e pozyskaæ dofinanso-
wanie na poziomie 85%. Ale
brakuj¹ce 15% musz¹ do³o¿yæ
sami mieszkañcy - wspólnoty
czy te¿ miasto jako w³aœciciel.
ZGM ju¿ zrobi³ symulacjê, ¿e
nie bêd¹ to jakieœ wielkie kwo-
ty, bior¹c pod uwagê liczbê
wspólnot w tych kwarta³ach.

ROCH

ZGM włączy w to wszystko mieszkańców
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej zabiera siê za podwórka. Liczy na wsparcie i pomoc mieszkañców przy tworzeniu zielonych miejsc.

- Po wykonaniu remontów trafią do osób, rodzin czy gospodarstw domowych, które starają
się o miejskie mieszkanie - mówi dyrektor Paweł Nowacki
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Rywalizacja o Dru¿ynowe
Mistrzostwo Polski rozpocz-
nie siê 11 kwietnia meczem
Stelmetu Falubaz Zielona
Góra z Orlen Oil Motor Lub-
lin. Gezet Stal Gorzów na
swoje pierwsze spotkanie
wybierze siê 13 kwietnia do
beniaminka - Innpro ROW
Rybnik. Tydzieñ póŸniej, w
pierwszy dzieñ Œwi¹t Wiel-
kanocnych, o godzinie 17.00
podopieczni trenera Piotra
Œwista pojad¹ na w³asnym
torze z ubieg³orocznym
br¹zowym medalist¹ - KS
Toruñ. I tym sposobem karu-
zela rozkrêci siê na dobre.

Zanim taœma pójdzie w
górê bardzo wa¿ne jest poz-
nanie tegorocznego systemu
rozgrywek, gdy¿ mocno
ró¿ni siê on tego, co mieli-
œmy w  kilku poprzednich la-
tach. Po rozegraniu rundy
zasadniczej, czyli 14 kolejek,
w których ka¿dy zespó³
zmierzy siê z ka¿dym dwu-
krotnie, czeka nas druga fa-
za rozgrywek ju¿ w dwóch
grupach. Pierwsze cztery
dru¿yny powalcz¹ o medale,
dolna czwórka natomiast o
utrzymanie siê w PGE Eks-
tralidze. Co wa¿ne, znika tra-
dycyjna drabinka wed³ug któ-
rej zawsze je¿d¿ono w fazie
play-off. W tym sezonie naj-
lepsze zespo³y obu czwórek,
czyli pierwsza i pi¹ta po run-
dzie zasadniczej bêd¹ wy-
bieraæ sobie rywala. Wcale
nie musi to byæ ostatnia
dru¿yna w danej czwórce.

Mecze w play-off (górna
czwórka) i play-down (dolna
czwórka) bêd¹ odbywaæ siê
na starej zasadzie, czyli
dwumeczów i zawsze wygry-
wa dru¿yna, który uzyska

lepszy wynik w dwumeczu.
Nie ma ,,lucky losera’’, co
oznacza, ¿e po fazie pó³fi-
na³owej w górnej czwórce
odbêd¹ siê od razu mecze o
z³oty i br¹zowy medal. W
dolnej czwórce walka bêdzie
toczy³a siê do ostatniej nie-
mal krwi, bo powracaj¹ ba-
ra¿e. Wygrani w pierwszej
rundzie bêd¹ mieli ju¿ spo-
kój, a przegrani najpierw
stocz¹ walkê o prawo jazdy
w bara¿u, potem musz¹
jeszcze wygraæ dodatkowy
dwumecz z wicemistrzem
Metalkas 2. Esktraligi. 

Teoretycznie jedna wygra-
na w ca³ym sezonie mo¿e
daæ utrzymanie, ale mo¿na
spaœæ maj¹c wiele zwy-
ciêstw na koncie w rundzie
zasadniczej. Wystarczy, ¿e
nie wejdzie siê do górnej
czwórki, potem przegra siê
dwumecz w pierwszej run-

dzie i bara¿e na koniec sezo-
nu. W tak kontuzjogennym
sporcie jak ¿u¿el wszystko
jest mo¿liwe. 

Czy Gezet Stal Gorzów
znajdzie siê w górnej czy
dolnej czwórce po rundzie
zasadniczej?  Prezes Stali
Dariusz Wróbel zapytany o
tegoroczny cel wprost powie-
dzia³, ¿e zespó³ powinien
walczyæ o awans do strefy
medalowej. 

- Zawsze stawiamy przed
sob¹ ambitne cele, mamy
zdeterminowany zespó³ i
je¿eli wszystko potoczy siê
po naszej myœli, powinniœmy
powalczyæ o awans do
czwórki najlepszych - doda³.

Podobn¹ opiniê wyrazi³ w
rozmowie z nami Oskar
Paluch. Gorzowski m³o-
dzie¿owiec przyzna³, ¿e at-
mosfera w zespole jest bar-
dzo dobra, zawodnicy s¹

zgrani, tworz¹ monolit i
wszyscy s¹ pozytywnie na-
stawieni do rywalizacji.

- Jesteœmy przygotowani
do walki o jak najlepszy wy-
nik. Jestem przekonany, ¿e
ka¿dy z nas bêdzie dawa³ na
torze wiêcej ni¿ mo¿e. Jes-
tem naprawdê dobrej myœli i
nie interesuj¹ mnie spekula-
cje ze strony niektórych
dziennikarzy lub innych
osób, którzy nieprzychylnie o
nas mówi¹ i pisz¹. W ogóle
nie zwracam na to uwagi.
Jesteœmy profesjonalistami i
jako dru¿yna skupiamy siê
na sobie, na wykonaniu jak
najlepiej swojej pracy. Sezon
poka¿e, na ile bêdzie na staæ
- podkreœla.

O bardzo dobrej atmosfe-
rze w klubie mówi te¿ Oskar
Fajfer. - Mogê zarêczyæ, ¿e
atmosfera w klubie jest na-
prawdê super. Wiemy jed-

nak, ¿e w³adze maj¹ ca³y
czas du¿o pracy. Nie za-
zdroszczê im. Kontakt na linii
klub-zawodnicy jest na-
prawdê w porz¹dku. W zimê
wiele razy tu by³em i mieli-
œmy okazjê porozmawiaæ
szczerze na wiele tematów i
tak powinno byæ - mówi Faj-
fer na ³amach Przegl¹du
Sportowego. 

Gorzowianie do sezonu
przyst¹pi¹ z czterema senio-
rami. S¹ to Martin Vaculik,
Anders Thomsen, Andrzej
Lebiediew i Oskar Fajfer.
Pozostali zawodnicy to junio-
rzy. Liderami bêd¹ Oskar
Paluch i wypo¿yczony z Unii
Leszno Hubert Jab³oñski.
Ponadto sk³ad uzupe³niaj¹
Oskar Chat³as, Miko³aj
Krok, Leon Szlegiel i Adam
Bednar. Niestety, Krok i
Szlegiel w okresie przygoto-
wawczym doznali dosyæ po-
wa¿nych kontuzji i ich powrót
na tor zapewne wyd³u¿y siê
w czasie, a Bednar mo¿e
byæ zg³oszony do podstawo-
wego sk³adu tylko w miejsce
obcokrajowca lub startowaæ
z rezerwy i zastêpowaæ ob-
cokrajowca albo polskiego
seniora.

Swoj¹ drog¹, w Stali w
sumie jest obecnie 23 za-
wodników, ale uprawnio-
nych do jazdy w PGE Eks-
tralidze zaledwie dziesiê-
ciu, z czego dwóch
kontuzjowanych. Reszta
jest wypo¿yczona do in-
nych klubów, zg³oszona do
rozgrywek U-24 Ekstraliga
lub nie ukoñczy³a szesna-
stu lat, a dopiero w tym
wieku mo¿na startowaæ w
lidze. Maj¹c piêtnaœcie lat i
posiadaj¹c licencjê ¯

mo¿na jeŸdziæ tylko w im-
prezach m³odzie¿owych.

Przed rozpoczêciem
ka¿dego sezonu pojawiaj¹
siê pytania dotycz¹ce fawo-
rytów rozgrywek. Wydaje
siê, ¿e ponownie g³ównym
kandydatem do wywalczenia
czwartego z rzêdu mistrzow-
skiego tytu³u jest zespó³ z
Lublina z Bartoszem Zmar-
zlikiem w sk³adzie. Zdetroni-
zowaæ ich maj¹ ochotê
wroc³awianie, którzy po
ostatni tytu³ siêgnêli w 2021
roku, pokonuj¹c zreszt¹ w fi-
nale ekipê Motoru. Si³¹
¿u¿lowców ze stolicy Dolne-
go Œl¹ska s¹ Artiom £agu-
ta, Daniel Bewley, Maciej
Janowski i Brady Kurtz.

Swoj¹ drog¹ jedynym ze-
spo³em, który w ostatnich
czterech sezonach wtr¹ci³
siê w walkê o z³oto by³a Stal
Gorzów, jad¹c w finale w
2022 roku i bêd¹c o krok od
wywalczenia mistrzowskiego
tytu³u. W pozosta³ych trzech
fina³ach w tym czasie za-
wsze jecha³y zespo³y Motoru
i Sparty. Zapowiada siê, ¿e
podobnie bêdzie w tym se-
zonie. Chyba, ¿e niespo-
dziankê sprawi trzeci z po-
tentatów - KS Toruñ z Patry-
kiem Dudkiem, Emilem
Sajfutdinowem, Robertem
Lambertem i Mikkelem Mi-
chelsenem na czele. 

A kto czwarty do bryd¿a?
Stelmet Falubaz Zielona Gó-
ra, Gezet Stal Gorzów, Kro-
no-Plast W³ókniarz Czêsto-
chowa, Bayersystem GKM
Grudzi¹dz czy Innpro ROW
Rybnik? Zobaczymy w sierp-
niu, kiedy zakoñczy siê run-
da zasadnicza.

RB
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Już 20 kwietnia gorzowscy kibice ponownie zjawią się ,,na Jancarzu’’ żeby wspierać
gorzowskich żużlowców, dla których będzie to zapewne bardzo trudny sezon
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Przyszła wiosna, czas na żużel
Kibice ¿u¿la mog¹ ju¿ rozpocz¹æ koñcowe odliczanie przed rozpoczêciem tegorocznego sezonu ligowego. Do inauguracji startu PGE Ekstraligi pozosta³o ju¿ kilka dni.

r  e  k  l  a  m  a
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- Dla Cuprum Stilonu Go-
rzów sezon w PlusLidze za-
koñczy³ siê 24 marca me-
czem w Lublinie ze zdo-
bywc¹ Pucharu CEV
Challenge, miejscow¹ Bog-
dank¹ LUK. Jak podsumo-
wa³byœ wasz¹ grê w minio-
nych rozgrywkach i 12 miejs-
ce, które zajêliœcie i które
da³o utrzymanie siê w tych
elitarnych rozgrywkach?
- Ogólnie rzecz bior¹c, cel,

który postawiliœmy sobie na po-
cz¹tku sezonu, zosta³ osi¹gniê-
ty.  Dru¿yna utrzyma³a siê w
PlusLidze, z której w tym sezo-
nie spada³y a¿ trzy zespo³y.
Oczywiœcie, nie wszystko po-
sz³o zgodnie z planem, ponie-
wa¿ ostatnie mecze nam nie
wysz³y. Koñcówka to pasmo
dziewiêciu z rzêdu pora¿ek,
dlatego ciê¿ko mówiæ o ja-
kichœ pozytywach, ale z cza-
sem ten wynik bêdzie trzeba
doceniæ. Co istotne, w Gorzo-
wie nadal bêdzie goœci³a naj-
lepsza siatkarska liga. Trzeba
jednak dodaæ, ¿e ka¿da po-
ra¿ka to lekcja, a te ostatnie
mecze pokaza³y, nad czym
musimy - jako zespó³, bo wia-
domo, ¿e nast¹pi¹ w nim pew-
ne roszady kadrowe - jeszcze
popracowaæ, zw³aszcza w
kwestiach taktycznych. W
przysz³oœci musimy byæ bar-
dziej skoncentrowani, zw³asz-
cza w koñcowych fazach spot-
kañ. Mimo to, uda³o nam siê
utrzymaæ, co by³o dla nas naj-
wa¿niejsze.

- Co powiesz o pracy trene-
ra Andrzeja Kowala?
- Trener Kowal to bardzo spo-

kojny cz³owiek. Zawsze zwraca
mi uwagê na taktykê, jak siê
ustawiaæ, jak reagowaæ na za-
grywkê. Podejœcie do zawodni-
ków ma raczej spokojne, co po-
zwala na lepsz¹ koncentracjê.
Czêsto po treningach mamy z
nim rozmowy o tym, co trzeba
poprawiæ, ale zawsze w spo-
sób konstruktywny, bez
zbêdnych emocji. Czuæ, ¿e jest
opanowany, co pomaga
dru¿ynie utrzymaæ spokój.
- Powiedzia³eœ o spokoju tre-
nera, co widaæ w trakcie me-
czów, a czy zdarza³o mu siê
krzyczeæ podczas treningów?

- By³y takie momenty, ale
ogólnie to potwierdzam to, co
powiedzia³em wczeœniej, ¿e tre-
ner to bardzo spokojna osoba. 

- Z trenerem Kowalem
bêdziesz nadal wspó³praco-
wa³ w nowym klubie w
Jastrzêbskim Wêglu.

- Cieszê siê z tego, ale na ra-
zie o tym nie myœlê. Teraz
chcia³bym trochê odpocz¹æ.
- W takim razie powiedz, jak
lubisz odpoczywaæ?

- Przede wszystkim lubiê
spêdzaæ wspólny czas z dziew-
czyn¹. Lubiê spacery po Go-
rzowie, wyjœcia do restauracji,
lubiê poogl¹daæ filmy, poczytaæ
ksi¹¿ki. Teraz po sezonie tego
czasu bêdzie trochê wiêcej,

choć już otrzymałem po-
wołanie na zgrupowanie kadry
seniorów, co sprawiło mi
ogromną radość..
- Oceni³eœ postawê ze-
spo³u, a jak ocenisz swoj¹
grê w zakoñczonych roz-
grywkach?

- Mia³em zarówno lepsze, jak
i gorsze momenty w trakcie te-
go roku. Od razu po turnieju
mistrzowskim kadry
do³¹czy³em do dru¿yny z Go-
rzowa. Stara³em siê trzymaæ
równy poziom, ale wiadomo,
¿e s³absze mecze zawsze siê
przytrafi¹. W takim sporcie to
normalne. Nie ka¿dy dzieñ jest
idealny. Zawsze stara³em siê
dawaæ z siebie jednak maksi-

mum, nawet, gdy forma nie
by³a najwy¿sza.
- Twój kolega libero Kamil
Dembiec nie by³ z³y na Cie-
bie, gdy¿ przez swoj¹ dyspo-
zycjê na parkiecie nie da-
wa³eœ trenerowi zbyt wiele
okazji, aby go wpuœci³ na
boisko?

- Nie, jesteœmy w bardzo
dobrych relacjach, trzymamy
siê ze sob¹. Nie by³o miêdzy
nami ¿adnej zawiœci, kibicowa-
liœmy sobie nawzajem. Tego ty-
pu relacje s¹ nieocenione w
dru¿ynie, bo pozwalaj¹ ka¿de-
mu zawodnikowi poczuæ siê
pewniej, niezale¿nie od oko-
licznoœci. Kamil w moich s³ab-
szych momentach mnie za-
stêpowa³ i pomaga³ dru¿ynie.
- Wróæmy jeszcze do po-
cz¹tku sezonu. Czy mia³eœ
obawy przy przeprowadzce
klubu do Gorzowa?
- Zapewniano nas, ¿e w Go-

rzowie bêdziemy mieæ lepsze
warunki do pracy i bêdzie tu
lepsza atmosfera dla dalszego
rozwoju klubu. W Gorzowie od
pocz¹tku by³o widaæ, ¿e tutej-
szym dzia³aczom zale¿a³o na
tym, ¿eby zawodnicy czuli siê
komfortowo i mieli wszystko, co
jest niezbêdne do osi¹gania
jak najlepszych wyników.
- Co w takim razie by³o naj-
wiêkszym plusem tego no-
wego projektu siatkarskiego
w Gorzowie?

- Zdecydowanym plusem
by³a publicznoœæ. W nowej go-
rzowskiej hali jest zdecydowa-

nie lepsza frekwencja ni¿ w Lu-
binie. Fani s¹ bardziej zaan-
ga¿owani, atmosfera na trybu-
nach jest naprawdê œwietna.
To zdecydowany atut w porów-
naniu z Lubinem, gdzie nie za-
wsze by³o tylu widzów na try-
bunach.
- Wspomnia³em, ¿e w ko-

lejnym sezonie przechodzisz
do utytu³owanego klubu z
Górnego Œl¹ska. Jakie masz
oczekiwania z gr¹ w Jastrzê-
biu Zdrój?

- Z pewnoœci¹ poprzeczka
postawiona bêdzie wy¿ej, ale
na razie nad tym siê nie zasta-
nawiam.

- Sportowy Gorzów kojarzy
siê w du¿ej mierze z ¿u¿lem.
Mia³eœ okazjê byæ na meczu
¿u¿lowym?

- Niestety, nie mia³em takiej
okazji.
- Czy masz psy?
- Tak, mam dwa psy.
- Pytam o to, poniewa¿ zos-
ta³eœ ambasadorem akcji
„Siatkarskie Przyjêcie”, or-
ganizowanej we wspó³pracy
ze Stowarzyszeniem Pomo-
cy Zwierzêtom Azyl - Schro-
nisko Azorki Gorzów. Po-
wiedz coœ wiêcej o tej akcji?

- Celem jest m.in. zachêca-
nie do adopcji psów. To dla
mnie ogromny zaszczyt, ¿e
mogê byæ ambasadorem tej
akcji. Bardzo siê cieszê i za-
chêcam wszystkich do odwie-
dzenia schroniska oraz zabra-
nia piesków na spacer.
- Dziêkujê za rozmowê.

Z czasem ten wynik będzie trzeba docenić
Z Maksymilianem Graniecznym, siatkarzem Cuprum Stilonu Gorzów, rozmawia Przemys³aw Dygas

Maksymilian Granieczny swoją grą szybko zyskał sympatię gorzowskich kibiców. Szkoda, że
jego przygoda ze Stilonem trwała tylko jeden sezon
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Gorzowianie pod wodz¹ tre-
nera Andrzeja Kowala na 30
rozegranych meczów wygrali
11 i zdobyli w sumie 28 punk-
tów. Zdecydowanie lepiej na-
szej dru¿ynie wiod³o siê w
pierwszej czêœci sezonu, kie-
dy to na 15 spotkañ wygrali
osiem i zdobyli 19 punktów.
W rundzie rewan¿owej bilans
by³ du¿o s³abszy, gdy¿ naszej
dru¿ynie uda³o siê wygraæ tyl-
ko trzy pojedynki i zdobyæ
dziewiêæ punktów. Co cieka-
we, ostatnie zwyciêstwo go-
rzowianie wywalczyli w 21
kolejce, wygrywaj¹c u siebie
ze Stal¹ Nysa 3:2. Potem
przysz³a seria dziewiêciu po-
ra¿ek z rzêdu. 

Stilonowcy w ca³ym sezonie
wygrali 45 setów, a przegrali
72. Bilans ma³ych punktów
wyniós³  2588: 2738. Zwróæ-
my równie¿ uwagê, ¿e na 11
zwyciêstw a¿ szeœæ gorzo-
wianie odnieœli w stosunku
3:2. Z jednej strony œwiad-
czy³o to o silnej stronie men-

talnej zespo³u, gdy¿ w ca³ym
sezonie nasi siatkarze tylko
raz przegrali tie-breaka (w
Katowicach), z drugiej jednak
zwyciêstwa 3:2 s¹ ni¿ej punk-
towane i st¹d nie uda³o siê
przekroczyæ bariery przynaj-
mniej 30 punktów w sezonie. 

W Arenie Gorzów Cuprum
Stilon wygra³ siedem me-
czów, na wyjazdach cztery.
Nie wiod³o siê naszej ekipie w
spotkaniach z najlepszymi
dru¿ynami PlusLigi. Z tymi,
które awansowa³y do fazy
play-off, czyli pierwsz¹

ósemk¹ gorzowianie zdobyli
zaledwie cztery punkty w 16
meczach. Wygrali w Rzeszo-
wie z Asseco Resovi¹ i u sie-
bie z Steam Hemarpol Norwi-
dem Czêstochowa, w obu
przypadkach po 3:2. O pozo-
stanie w PlusLidze zadecy-

dowa³y wiêc tak naprawdê
bezpoœrednie pojedynki z
dru¿ynami, które tak¿e wal-
czy³y o pozostanie w krajowej
elicie.

Spójrzmy jeszcze na indy-
widualne statystyki. Barw
Cuprum Stilonu w ca³ym se-
zonie broni³o 15 siatkarzy, z
których Mateusz Macieje-
wicz, Hubert Wêgrzyn i libe-
ro Kamil Dembiec bardzo
rzadko pojawiali siê na par-
kiecie. Ten pierwszy dosta³
szansê od trenera dopiero na
po¿egnanie sezonu w Lubli-
nie, gdzie zagra³ w koñcówce
ostatniego seta. Wêgrzyn wy-
st¹pi³ w piêciu meczach,
dok³adnie w dziewiêciu se-
tach, zaœ Dembiec zagra³ w
czterech spotkaniach, w
oœmiu setach. Pozosta³a
dwunastka gra³a wiêcej, ale
te¿ by³ widoczny podzia³ na li-
derów i zawodników
wchodz¹cych.

Dwóch graczy zaliczy³o
komplet po 30 spotkañ. Byli

to Chizoba Neves Atu i Vuk
Todorovic. Po jednym me-
czu nie zagrali Kamil Kwa-
sowski i  Maksymilian Gra-
nieczny a w dwóch nie zoba-
czyliœmy Marcina Kaniê. W
gronie zawodników, którzy
zaliczyli 100 i wiêcej setów
znaleźli siê  - Neves Atu
(116), Granieczny (113),
Kwasowski i Kania (po 106),
Todorovic (104) oraz Sewe-
ryn Lipiñski (101).

Najwiêcej punktów w ca³ym
sezonie dla naszego zespo³u
zdoby³ Neves Atu - 539. Na
drugiej pozycji w tej klasyfika-
cji znalaz³ siê Kwasowski -
299, na trzeciej Robert Täht -
249, na czwartej Kania - 207,
na pi¹tej Mathijs Desmet -
192 i na szóstej Lipiñski - 182.
Pozostali gracze zdobywali
mniej ni¿ 100 punktów, a
trzech, czyli Maciejewicz i
dwaj nasi libero (Granieczny i
Dembiec) zakoñczyli sezon
bez zdobyczy punktowej.

RB

Najwięcej punktów w sezonie dla Stilonu zdobył Chizoba Neves Atu
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Garść statystyk po siatkarskim sezonie
Siatkarze Cuprum Stilonu Gorzów zakoñczyli swój debiutancki sezon w PlusLidze na dwunastej pozycji, ale ju¿ trzy kolejki przed zakoñczeniem
fazy zasadniczej zapewnili sobie pozostanie w tych rozgrywkach na kolejny rok.
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